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SEDLČANY V rámci 18. 
ročníku Dne pro dětskou 
knihu a zahájení adventu 
v Sedlčanech se na náměs-
tí T. G. Masaryka v sobotu 
30. listopadu uskutečnil po-
kus o překonání českého 
rekordu v kategorii Nejví-
ce lidí s ručně vyrobeným 
dárkem Ježíškovi. Bohatý 
program měl ještě něko-
lik dalších bodů. Konal se 
křest osmé Knihy českých 
rekordů, vystoupila kapela 
Třetí slunce, a návštěvníci 
náměstí si počkali i na slav-
nostní rozsvícení vánoč-
ního stromu a průvod 
postav, spojených s adven-

tem, vedený sedlčanskými 
ochotníky.

Ježíšek bude 
předávat dárky 
dál

Akci, kterou opět po-
řádala Městská knihovna 
Sedlčany ve spoluprá-
ci s klubem Velká Kobra 
a s podporou města Sedl-
čany a společností ČEZ, 
moderoval jako již tradič-
ně Jaroslav Repetný, který 
v úvodu programu pozval 
na pódium hosta, jenž ne-
může chybět na žádném 
ročníku pokusů o překoná-
ní některého z rekordů. Byl 

jím prezident pelhřimov-
ské Agentury Dobrý den, 
která se zabývá tuzemský-
mi rekordy. 

„Město Sedlčany je mno-

hokrát zapsáno v České 

knize rekordů, a já vždy ob-

divuji to, že se na náměstí 

sejdou stovky lidí na akci, 

kterou zdejší knihovna 

vymyslí,“  řekl účastní-
kům akce Miroslav Marek 
a dodal: „Dárek Ježíškovi 

na první dobrou možná ne-

zní jako úplně pochopitelný 

výraz, protože dárky se ob-

vykle dostávají od Ježíška, 

ale myšlenka pomoci mu 
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KRÁSNÁ HORA NAD VLTAVOU 
Nedaleko města, pod osa-
dou Žákovec, u silnice č. 102, 
byly během podzimu k vidě-
ní těžké stroje. Kdysi tu býval 
rybník, ten ale časem zaros-
tl. Radní města pak vloni 6. 
března schválili zpracování 
projektové dokumentace 
na jeho rekonstrukci.

Už v minulém roce pro-
běhla příprava, konkrétně 
kácení a čištění lokality, hlav-
ně hráze. „Rozhodli jsme se, 

že to nebude rybník, ale tůň. 

V rybníku by musely být ryby, 

musel by mít čap a požerák, 

musel by se o něj někdo sta-

rat. Tůň má tu výhodu, že je 

bezúdržbová a zajišťuje bio-

diverzitu v krajině. A navíc 

je na ní stoprocentní dotace,“ 

vysvětluje rozhodnutí mís-
tostarostka města Jana Maš-
ková s tím, že také rybník, 
který zde býval, spíš odpoví-
dal parametrům tůně.

Město dostalo 100% dotaci 
ve výši asi 1,7 milionu korun. 
Vyšlo to tak akorát, včetně 
ceny projektové dokumen-
tace, výběrového řízení 

SEDLČANY Zatímco v loň-
ském roce školní vánoční 
jarmark v areálu Středního 
odborného učiliště v Be-
zručově ulici zasypal sníh 
a přišli jenom ti nejodváž-
nější návštěvníci, v sobotu 
30. listopadu si všechno 
vynahradili. Od ranních 
hodin plnili všechny pro-

story školy, v nichž se jar-
mark konal. A ti příchozí, 
kteří se už nemohli dočkat, 
čekali na zahájení dlouho 
předtím, než byla budova 
otevřena.

Cukrářky se měly 
co otáčet

Jako již tradičně se vel-

S E D LČ A N Y  V z h l e d e m 
k tomu, že pacienti ne-
mohli opustit teplo ne-
mocnice ,  shromáždi l i 
se v pátek 29. listopadu 
u oken budovy, aby moh-
li být alespoň na dálku 
účastníky zahájení adven-
tu ve zdejším atriu. 

Ještě předtím, než před-
stavili svůj program žáci 

ZUŠ Sedlčany a než se 
začala podávat vánočka, 
čaj, svařené víno a další 
pochutiny spojené s ad-
ventem, u dnes již značně 
vzrostlého ozdobeného 
živého stromu, promluvil 
k zaměstnancům a hostům 
ředitel nemocnice Filip Zít-
ko. Připomněl, že nastává 
čas, ve kterém mnozí z nás 

KRÁSNÁ HORA NAD VLTA-

VOU Své první adventní 
zastavení v roli ředitel-
ky základní školy uvedla 
Martina Vlčková v pátek 
29. listopadu. „Uslyšíte 

dětičky z mateřské školy, 

které pásmo uvedou. Poté 

vystoupí slečny ze základ-

ní umělecké školy, a nako-

nec žáci ze základní školy 

pod vedením Liběny Ha-

vlíčkové, která nacvičila 

pásmo spolu s kolegyní Mi-

chaelou Dvořákovou,“ za-
hájila podvečerní setkání.

Následně místostarost-
ka Jana Mašková omlu-
vila z důvodu nemoci 
nepřítomného starostu 
Jaroslava Kříže.  „Pře-

ji vám krásný adventní 

čas, hlavně hodně klidu 

a pohody, žádné honění 

za úklidem a podobné 

věci. Zkuste to tento rok 

trošku více v klidu,“ ape-
lovala a následně pozvala 
přítomné na rozsvěcení 
s tromečku na náměs-
tí po tomto vystoupení, 

Návštěvníci se na adventní 
jarmark v učilišti hodně těšili, 
někteří z nich čekali na ulici 
dlouho před otevřením budovy

kému zájmu těšily cukrář-
ské výrobky ze zdejší vý-
robny, které připravovaly 
studentky oboru cukrář. 
Ačkoliv doslova kmitaly 
mezi výrobnou, kioskem 
a učebnou, kde se sladko-
sti také podávaly, měly co 
dělat, aby všechno stihly. 

Zemina 
z rybníku 
skončila 
v sousedním 
poli

Netradiční Vánoce se nesly v muzeu ve znamení potěchy pro oko i pro 
chuť. Foto: David Myslikovjan. Více na str. 2

Velký 
kostel byl 
při zahájení 
adventu 
plný

Branou prošlo 213 lidí s ručně 
vyrobeným dárkem Ježíškovi

Budova polikliniky bude nově 
opatřena klimatizací

bilancují, co se poved-
lo, a co ne, ale hlavně jej 
chtějí trávit se svými nej-
bližšími. Proto všem pří-
tomným popřál pohodové 
Vánoce, a nezapomněl ani 
na pacienty, kteří sledovali 
zaplněné atrium za okny 
nemocnice. 

Využili jsme setkání 
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a víceprací. Vodní plocha je 
velká 3 175 m2. Má malý pří-
tok, maximální hloubku 1,5 
metru a vybetonovaný pře-
liv do bezejmenného toku, 
jenž se po asi třech stovkách 
metrů vlévá do Selného po-
toka. Kámen na přeliv a část 
koryta je z lokálních zdrojů 
ze Skoupého.

„Práce dělala odborná 

fi rma z Jihočeského kraje, 

na kterou jsme dostali dopo-

ručení. Výborně fungovala 

spolupráce s místním země-

dělským podnikem. Zeminu, 

která byla vytěžena, zapraco-

vali do spodních vrstev půdy 

na poli, které s tůní sousedí, 

takže se nemusela nikam od-

vážet. Nejdřív jsme museli dát 

zkontrolovat vzorky, ale je to 

výživná půda, která může být 

pro zemědělství použitá,“ po-
pisuje místostarostka.

Projekční práce na tuto 
vodní plochu probíhaly již 
v minulosti a dokonce něko-

Zemina z rybníku skončila 
v sousedním poli

likrát. Už dříve město žáda-
lo o dotaci, dokonce tehdy 
mělo jít o celou kaskádu ryb-
níčků nebo následně tůní. 
„Zásadní rozdíl v tom není. 

Na koupání to nikdy nebylo 

a nebude. Šlo nám o to, aby 

to bylo upravené a něčemu 

to sloužilo,“ vysvětluje Jana 
Mašková.

„V budoucnu plánujeme 

tu lokalitu upravit celou, v po-

dobném rozsahu, jako byla 

již dříve plánovaná kaskáda 

tůní. Bude záležet na tom, 

kdy na to budou zase vypsané 

nějaké dotace, ale rozhodně 

chceme, aby to tam bylo hez-

ké,“ uzavírá. Čas, který na to 

bude potřebný, si odhadnout 
netroufne. Od záměru přes 
projektovou dokumentaci, 
stavební povolení, příprav-
né práce až po samotnou 
realizaci je na každou vodní 
plochu třeba počítat přibliž-
ně se dvěma roky.

Olga Trachtová 

Hadáčková

na prostranství mezi budo-
vami a ředitele se zeptali, 
co nového se v této době 
v nemocnici povedlo udělat, 
nebo co lze očekávat. „Po-

vedlo se vysoutěžit a s měs-

tem dohodnout instalaci 

klimatizace v celé budově 

Budova polikliniky bude 
nově opatřena klimatizací

polikliniky,“ uvedl Filip Zít-
ko. „Po několika posledních 

letech, kdy pacienti společně 

s personálem letní vysoké 

teploty doslova protrpěli, tak 

léto příštího roku by už naše 

pracovní prostředí mělo být 

v poliklinice mnohem přívě-

tivější.“ David Myslikovjan

SEDLČANY V restauraci v ob-
jektu lehkoatletického stadio-
nu Taverny se v sobotu 30. 
listopadu konal malý před-
vánoční bazar. Akci pořádala 
Denisa Řeháková společně 
se svojí kamarádkou. 

Přestože v tento den 
se konalo ve městě a jeho 
okolí spoustu jiných ad-
ventních akcí, na Taverny 

se přišlo podívat více než 
čtyřicet lidí. Všichni spo-
lečně oceňovali, že veške-
ré zboží – oblečení, boty, 
kabelky i kosmetika bylo 
přehledně vystaveno podle 
druhu sortimentu na sto-
lech a na věšácích. „Proto-

že jsem několik podobných 

akcí už pořádal, chtěl jsem 

tento předvánoční bazar 

posoudit, a musím říci, že 

děvčata jej zvládla na vý-

bornou,“ uvedl návštěvník 
akce František Urner.

Bazárek na Tavernách 
se bude konat také ve čtvr-
tek 5. prosince a o den poz-
ději od patnácti do dvaceti 
hodin. Pořadatelky stejně 
jako minulý týden zajistí 
i občerstvení.          -dav-

SEDLČANY Městské muze-
um ve dnech 29. a 30. listo-
padu uspořádalo ve všech 
třech podlažích budovy 
tradiční předváděcí řemesl-
né dny spojené s vánočním 
prodejem pod názvem Ne-
tradiční Vánoce v muzeu. 
O akci je již po dlouhá léta 
v čase začínajícího adventu 
velký zájem, a tak není divu, 
že po oba dva dny budova 
praskala ve švech.

Je libo hruštík, 
nebo palačinky?

V přízemí to už od pá-
tečních dopoledních hodin 
vonělo mnoha vůněmi. Po-
blíž vchodu do budovy na-
bízela svoje sladké výrobky 
provozovna s vystihujícím 
názvem Sladká pekárna 
Sedlčany. V jejím sortimentu 
byly kremrole, vánočky, što-
ly, kynuté buchty, míša řezy, 
sváteční, linecké a pizza ko-
láče, a také jedna pochoutka, 
kterou pod názvem Hruštík 
vyrábí výhradně jmenovaná 
sedlčanská pekárna. „Hruštík 

je ze skořicového těsta, v němž 

jsou zapečené hrušky,“ přiblí-
žily specialitu pekařky Jana 
Boštíková a Eliška Kopecká. 
Všechno dohromady připra-
vovaly dva dny dopředu, aby 
sortiment byl čerstvý, a přes-
tože šel hodně na odbyt, měly 
připravený další i na druhý 
den. A kde jinde lze ještě dvo-
jici potkat při prodeji v regio-
nu? „Pokaždé jsme na kotlině 

na burzách,“ dodaly jedním 
dechem Jana Eliška. 

Hned vedle této dvojice 
se činilo jiné duo, a sice ka-
marádi, čtrnáctiletý Dominik 
Stibor a o rok mladší Matěj 
Sůva, kteří připravovali a na-

bízeli zájemcům palačinky 
s marmeládou a s nutelou. 
Kluci se svěřili, že péct pa-
lačinky je naučily maminky 
a děda. Na svoji premiéru 
v městském muzeu se při-
pravovali týden pod odbor-
ným dozorem rodičů. 

V přízemí usilovně pra-
covala také dvojice brigád-
nic Vendula a Helena, které 
vykrajovaly z těsta cukroví. 
A aby těch dobrot v přízemí 
muzea nebylo málo, Franti-
šek Urner připravoval pro 
gurmány svoje netradiční 
chuťovky, a podle jeho slov 
jich bylo první den přes-
ně pět set šedesát. Na jeho 
stanovišti také lidé mohli 
do sklenice přispívat na sedl-
čanské zvony. 

Studenti a senioři, 
spojení různých 
generací

V přízemí budovy také 
vystavovali studenti 3. roč-
níku sedlčanské obchodní 
akademie svoje náramky 
z krystalů a minerálů, které 
vyrábějí společně s klienty 
sedlčanského Domova. Jak 
měli uvedeno na vystave-
ném panelu, spolupráce se 
seniory jim umožňuje trávit 
cenný čas s těmito moudrý-
mi lidmi, kteří jim předvádějí 
své dovednosti a zkušenosti. 
„Věříme, že každý náramek 

nese kousek jejich příběhu 

a lásky, což z něj činí jedineč-

ný dárek pro každého. Spo-

jujeme generace a vytváříme 

krásné výrobky s osobním 

příběhem,“ svěřily se pro-
střednictvím panelu student-
ky Lisa a Natálie. 

Jejich profesorka Jana 
Pilařová dodala: „Jedná se 

o dvě studentské fi rmy z jed-

né třídy. Letos má obchodní 

akademie početnější třídu, 

a tak se rozdělila na dvě sku-

piny. Jedna studentská fi rma 

vyrábí náramky z minerál-

ních kamenů, spolupracuje 

s Domovem Sedlčany, a dru-

há fi rma ručně vyrábí vonné 

svíčky do recyklovaných ná-

dob, které tak mohou být ještě 

nějakým způsobem využity.“

V Dublovicích 
každoročně, 
v Sedlčanech 
premiérově

Mnoho zajímavého bylo 
k vidění i v horních patrech 
budovy. Křepenický řezbář 
Václav Křížek tak jako každý 
rok měl v muzeu pomocní-
ka, svého žáka, a tentokrát to 
byl čtrnáctiletý Lukáš Vond-
ra z Dublovic. Zatímco Lukáš 
řezboval anděla, Václav do-
končoval fi gurku ponocného 
do betlému v Novém Kníně. 
Oba řezbáře „hlídala“ obrov-
ská vyřezávaná bota, sova, 
a také výrazná skulptura. 
Jednalo se prý o dívku, vy-
stupující z kmene stromu. 

Vánočním cukrovím to 
vonělo i v prvním patře mu-
zea, v němž nabízely vanilko-
vé rohlíčky, pracny, trubičky, 
ořechy, išelské dortíky a ko-
kosky Petra Zoubková a Mar-
cela Vyskočilová z Dublovic. 
Společně pekly den před za-
hájením Dne řemesel do půl-
druhé v noci. V Sedlčanech 
vystavovaly svoje vánoční 
cukroví premiérově, ale jinak 
jsou každý rok na podobné 
akci v Dublovicích, která se 
v obci letos konala už minulý 
týden.     David Myslikovjan

Na tradičních předvánočních řemeslných dnech 

v přízemí muzea vládly především různé vůně, 

ve vyšších patrech byly potěšeny i oči návštěvníků

Předvánoční bazárek na Tavernách 
navštívilo přes čtyřicet lidí
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Zabezpečovací zařízení, kamerové systémy, přístupové systémy. E-mail: info@nes.cz, tel.: 603 504 097

VÍDEŇ Na poznávací vý-
let do elegantní rakouské 
metropole Vídně vyrazily 
ve středu 27. listopadu dva 
autobusy nadšených žáků 
ze ZŠ Propojení Sedlčany.

K a t e d r á l a  s v a t é h o 
Štěpána pro ně byla 
perfektní zastávkou pro 
zo p a ková n í  z n á m ý c h 
znaků gotického umě-
ní. U Hofburgu si připo-
mněli minulost slavného 
rodu Habsburků. Vůně 
tradiční rakouské kávy 
nebo sachr dorty, které 
obdivovali ve výlohách 
všech možných kaváren 
již cestou na trh, byly ne-
zaměnitelným symbolem 

tohoto půvabného města. 
Nechyběla návštěva tra-
dičních adventních trhů, 
kde školáci nevěděli, co 
dříve ochutnat nebo si 
jen prohlédnout – dětský 
punč, ručně vyrobené 
vánoční ozdoby, pečené 
kaštany, vonné oleje… 

Viděli také část zábav-
ního parku Prater, interi-
éry Hundertwasserhausu 
i mnoho soch a sousoší 
mapujících rakouskou his-
torii. Schönbrunn je uvítal 
svou majestátností, roz-
lehlostí i zlatem zdobenou 
fasádou. Vídeň sedlčanské 
žáky dokázala okouzlit.

-propoj-

„Na náš vánoční jarmark 

jsme se společně připravo-

valy intenzivně už od pon-

dělí,“ řekla nám učitelka 
odborného výcviku cuk-
rářek Pavla Márová. „Letos 

máme několik novinek. 

Návštěvníci mají možnost 

dát hlas dortu, který je pod-

le jejich názoru nejzdařilej-

ší. Dorty dělaly studentky 

třetího ročníku v rámci 

tematických plánů, a moc 

je tato práce bavila. Dále 

jsme napekly vánoční cuk-

roví, vánočky, perníčky, 

zákusky všech možných 

druhů se šlehačkou i kré-

mové, francouzské, a také 

jsme pekly koláče, protože 

je o ně velký zájem. Lidé 

tady stáli už dvě hodiny 

před otvírací dobou ještě 

za tmy, další seděli v au-

tech, a čekali, až otevřeme. 

To je pro nás také novinka, 

ještě se to nestalo.“

S učitelkou odborného 
výcviku cukrářek jsme 
mluvili po desáté hodině, 
tedy zhruba půldruhé ho-
diny po otevření areálu, 
a v té době už byly pro-
dány všechny věnečky 
a větrníky, ale přesto bylo 
k dispozici ještě spous-

Návštěvníci se na adventní jarmark v učilišti hodně 
těšili, někteří z nich čekali na ulici dlouho před 
otevřením budovy

tu jiných druhů zákusků. 
Pavlu Márovou těšil zájem 
kupujících, ale zároveň 
dodala, že je tak velký, že 
studentky mnohdy nestačí 
všechno pokrýt, ačkoliv 

dělají vše, co je v jejich 
silách. Někteří zákazníci 
v běžném provozu si neu-
vědomují, že jsou v učilišti, 
ve kterém se žákyně při-
pravují na svůj obor a ne-
mohou zákusky vyrábět 
doslova jako na běžícím 
pásu.

Šaty vhodné 
ke štědrovečerní 
tabuli

Při jarních jarmarcích 
se tradičně konají módní 
přehlídky na dvoře učili-
ště, a tato část programu 
nechyběla ani tentokrát, 
ačkoliv se vzhledem 

k ročnímu období usku-
tečnila na chodbě školy. 
„Na každý jarmark připra-

vujeme přehlídku na jiné 

téma a na té dnešní před-

vádějí děvčata šaty vhod-

né ke štědrovečerní tabu-

li. Připravovaly jsme se 

zhruba čtrnáct dní, než se 

sladily šaty a účesy. Šaty 

mají dívky z vlastních 

zdrojů a nosí je i v pleso-

vé sezóně. Účesy jim pro 

dnešní příležitost dělaly 

studentky druhého a tře-

tího ročníku,“ řekly nám 
Jana Kloudová a Marcela 
Zdvihalová, učitelky od-
borného výcviku oboru 
kadeřnice. Na přípravě 
přehlídky spolupracovaly 
rovněž učitelky odborné-
ho výcviku Petra Studen-
tová a Petra Lišmanová. 

Zdobené obruče 
byly novinkou

Co by to byl za školní 
vánoční jarmark v učili-
šti, kdyby na něm neměl 
svoje zastoupení obor 
zahradník. A tak si mno-
zí návštěvníci odnášeli 
adventní věnce, adventní 
podkovy, věnce na dve-
ře, jmelí a jako novinku 
i zdobené obruče. Doved-
né ruce studentek a stu-
dentů oboru zahradník 
potřebují ke své práci 
spoustu ingrediencí, a tak 
jsme se zeptali, z jakých 
zdrojů je mají. „Máme ši-

kovné mistry, kteří nám 

nařezali polena, dodali 

větve jehličnatých stromů, 

a hodně nám toho přines-

li i naši manželé,“ řekla 
nám učitelka odborného 
výcviku Ludmila Vítová. 

Na otázku, čím to je, že 
v učebně je už v polovině 
jarmarku vystaveno tak 
málo symbolů adventu, 
s úsměvem odpověděla, 
že bezprostředně po za-
hájení jarmarku byla míst-
nost zaplněna lidmi, kteří 
téměř všechno vykoupili.

Jednou ze spokoje-
ných návštěvnic jar-
marku byla i Drahomíra 
Jiráčková z nedalekého 
Skrýšova, která odcháze-
la obtěžkána koláčky, per-
níčky, cukrovím, a také 
vánočkou. „Dnes jsem 

tady poprvé. Dcera by 

v učilišti chtěla studovat, 

a tak jsme se přijeli po-

dívat, jak škola vypadá,“ 
svěřila se Drahomíra.

David Myslikovjan

Rakouská metropole dokázala žáky Propojky okouzlit

Na školním jarmarku šly hodně na odbyt cukrářské výrobky.

Dokončení ze strany 1
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PETROVICE Vánoční jar-
mark v pátek 29. listopadu 
vstoupil na Základní a ma-
teřské škole v Petrovicích 
do svého dalšího ročníku. 
Stala se z něj tradice oce-
ňovaná rodiči, žáky, učite-
li i veřejností. Jarmarkem 
v předadventním čase žije 
doslova celá škola. 

Smysluplnost této akti-
vitě dodává nejen radost 
z tvoření, z prodeje vlast-

noručně vyrobených dár-
ků, z příležitosti pro neo-
čekávaná setkání, ale také 
to, že výtěžek z jarmarku je 
věnován na aktivity žáků. 
Vánoční jarmark tedy 
v praxi ukazuje nejen ko-
munitní, ale také estetický, 
ekonomický a etický roz-
měr celé činnosti. 

V jeho úvodu si vza-
la slovo ředitelka školy 
Hana Vošahlíková. Stej-

ně jako později starosta 
Petrovic Pavel Kubíček, 
popřá la  všem vese lé 
a šťastné Vánoce a klidný 
advent. Zahájení jarmar-
ku doplnily zpěvem děti 
z mateřské školy při ZŠ 
a později i žáci základ-
ní školy. Atrium zdobila 
krásná vysoká jedle, ze 
které hlavně menší děti 
nemohly spustit oči.

Jana Motrincová

se sháněním dárků je velice 

pěkná. Dnešní pravidla jsou 

proto jednoduchá. Máte-li 

ručně vyrobený dárek, da-

rujete ho Ježíškovi a on ho 

předá dál, nebo i vy sami 

budete sobě navzájem Je-

žíškem, a proto v tuto chvíli 

do fronty, abych mohl za-

pnout počítadlo a začít vás 

sčítat.“

Ve světě českých 
rekordů

Ú č a s t n í c i  p o k u s u 
o nový rekord po projití 
branou, kterou také letos 
vytvořil sedlčanský výtvar-
ník z Dublovic Petr Sůsa, 
měli tři možnosti. Mohli 
se obdarovat vzájemně, 
ale většina z nich dárky 
ukládala do koše a bedny 
u brány, opatřených nápi-
sy Domov Sedlčany a Do-
mácí hospic Křídla. Obě 
instituce moderátor slav-
nostního odpoledne také 
představil, a rovněž připo-
mněl pokusy o překonání 
rekordů na náměstí a v jed-
nom případě i na zimním 
stadionu v minulých le-
tech. Co do počtu lidí byl 

Branou prošlo 213 lidí s ručně vyrobeným dárkem Ježíškovi
mimořádný rok 2017, kdy 
jich přišlo na náměstí v ku-
lichu s bambulí bezmála 
devět set. 

Ještě než prezident pel-
hřimovské agentury sdělil 
z pódia letošní číslo o po-
čtu účastníků, dostal od Ja-
roslava Repetného dotaz, 
co se za rok, co v Sedlča-
nech nebyl, stalo ve světě 
českých rekordů. „Už se 

mě na to dnes v Sedlčanech 

několik lidí ptalo, a také jim 

jsem se svěřil s čerstvým zá-

žitkem, který jsem si přivezl 

tento týden z Havířova,“ od-
pověděl Marek. „Padl tam 

krásný rekord, když 212 

dětí provádělo vytrvalostně 

resuscitaci na fi guríně, kte-

ré se dříve říkalo Andula. 

Děti vydržely provádět toto 

oživování správným způso-

bem, což znamená sto až 

sto dvacet zmáčknutí hrud-

níku v každé minutě, sedm 

hodin a třináct minut. Tento 

výkon, který kontrolovala 

aplikace, je nevídaný. Letos 

jsme také zaregistrovali dva 

rekordy kolem skupiny Do-

minika Luxe, což je člověk, 

věnující se sportovnímu otu-

žování. Dominik uspořádal 

dva naprosto nevídané vý-

stupy, které se staly světový-

mi rekordy. Nejdříve v pěti 

lidech vystoupali na vrchol 

Kilimandžára, a jako první 

na světě to dokázali v čase 

pod dvacet čtyři hodin. Ne-

dávno vystoupali v Japon-

sku na posvátnou horu Fuji, 

a to otužileckým způsobem 

do půl těla. Šli přes tři ho-

diny, a pokud by člověk 

neviděl video z výstupu, 

neuvědomil by si plně o co 

jde, protože skupina zaži-

la velkou nepřízeň počasí 

a měla před sebou spoustu 

překážek.“

Čtyři plné 
autobusy lidí

Miroslav Marek dovede 
zajímavě a poutavě vyprá-
vět a potvrdil to i tehdy, 
když návštěvníkům pro-
zradil počet lidí, kteří pro-
šli branou s ručně vyrobe-
ným dárkem pro Ježíška. 
„Představte si autobusové 

nádraží, které je prázdné, 

najednou sem přijedou 

čtyři zcela plné autobusy, 

a všichni lidé vystoupí. Je 

jich dohromady 213, což je 

stejný počet jako vás, kteří 

jste odevzdali dárek Ježíš-

kovi, aby ho mohl poslat 

dál. Jedná se o nový český 

rekord a já vám k němu 

blahopřeji,“ řekl Miroslav 
Marek za potlesku těch, co 
se o rekord zasloužili. 

To už se ale hlásil o slo-
vo křest osmého dílu Čes-
ké knihy rekordů, který 
se koná hned na třech 
místech. Nejdříve se konal 
v Pelhřimově, nyní v Sedl-
čanech, a třetí se uskuteční 
v divadle Semafor, kde bu-
dou kmotry publikace Jiří 
Suchý a Jitka Molavcová.

Advent zahájil 
starosta

V závěru programu 
na náměstí došlo na roz-
svícení stromu, a moderá-
tor Repetný prozradil, že je 
na něm umístěno osmde-
sát tři červených a zlatých 
koulí, z nichž třiašedesát je 
nových. Také připomněl, 
že nová je vánoční výzdo-
ba kašny i stromů u ní, a že 
také betlém u morového 
sloupu je jiný. A protože 
osobou nejpovolanější, 
která má rozsvítit strom 
a zahájit tak advent v Sedl-
čanech, je starosta města, 
pozval jej na pódium. 

„Pokud se týká výzdoby, 

doplnili jsme některé prvky, 

původně jsme je chtěli dát 

do rozpočtu, ale on nám je 

nakonec přinesl Ježíšek,“ 

řekl Ivan Janeček. Na otáz-
ku, co ho nejvíce potěšilo 
v letošním roce, odpově-
děl: „Je dobře, že máme 

podporu v občanech města. 

Jsem přesvědčen o tom, že 

jdeme správným směrem. 

Je to práce celého vedení 

města, a věřím, že to obča-

né ocení, ačkoliv teď máme 

ztížený pohyb po městě, 

vzhledem k tomu, že se 

dělá rekonstrukce mostu. 

Dočkáme se ale nového, 

a bude to odkaz pro příští 

generace. Věřím, že vydrží 

dalších alespoň sto let.“

Na otázku, co starosta 
a Vánoce, Ivan Janeček 
odpověděl, že se shá-
něním dárků je to horší, 
protože jeho pracovní 
nasazení je v současné 
době hodně velké. „Ur-

čitě si ale najdu chvilku, 

abych dárky připravil, 

a také o svátcích alespoň 

na chvíli vypnu telefon,“ slí-
bil z pódia svým blízkým Ja-
neček a dodal, že se na Vá-
noce pro jejich atmosféru 
a vzpomínání na dětství, 
těší. Potom už starosta za-
zvonil zvonečkem a strom 
se postupně odspoda začal 
rozsvěcovat.

Samotný závěr akce 
na náměstí patřil sedl-
čanským ochotníkům. Šli 
v průvodu v kostýmech 
postav, symbolizujících 
advent a vánoční svátky. 
A tak se v průvodu obje-
vili Mikuláš, čert, andělé, 
babka s košíkem, sedlák se 
sukovicí, tři králové i s vel-
bloudem, a další postavy.

David Myslikovjan

Vánoční jarmark má ve skutečnosti 
hlubší rozměr než jen prodej výrobků

HODINÁŘSTVÍ 
Stanislava Pokorná
Havlíčkova 705, Sedlčany

Prodej šperků, 
hodinářského zboží, 

investičního zlata, 
šperků z perel 

a přírodních kamenů, 
baterií i do sluchadel...

Po-Pá 8-12 13-16, So 8-11

Dokončení ze strany 1
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Převedu záznamy z videokazet 
na flešku nebo DVD, levně. 

Tel.: 777 554 484

Koupím les, pole nebo chalupu. Pla-
tím hotově. Tel.: 730 529 545.                 171/24

Koupím do své sbírky vojenské 
věci jako helmy, sochy, uniformy, dýky, 
šavle, vyznamenání, odznaky, masko-
vací oblečení, celty, sumky, pouzdra 
na zbraně, plynové masky, čepice, vý-
stroj, opasky, přezky, vzduchovky, atd... 
Nebojte se nabídnout cokoliv i špinavé 
či jinak poškozené. Tel.: 703 140 600 nebo 
e-mail: 1944@seznam.cz.                 172/24

Pronajmu byt 2+1 v Petrovicích 
u Sedlčan. Tel.: 603 215 557.                 173/24

Prodám palivové dřevo měkké 800 Kč/prms 

a tvrdé 1 800 Kč/prms nařezané a naštípané. 
Dovoz zdarma. Tel.: 730 529 545 

Nabídka kvalitních vánočních Nabídka kvalitních vánočních 
stromků z jihočeských plantážístromků z jihočeských plantáží

Prodej od 6. do 23. prosince 2024
na parkovišti supermarketu BILLA v Sedlčanech

Informace: 606 720 524

(borovice černá, jedle kavkazská, smrk pichlavý a další)

Velký kostel byl při zahájení 
adventu plný

a na koncerty, které v kostele sv. Mikulá-
še uspořádá město v adventním čase.

„Ráda bych vás pozvala na 8. 12., kdy 

zazpívá od 14 hodin Magda Malá s Matě-

jem Vaníkem. Bude to určitě super zážitek 

a bylo by super, kdybychom se tady sešli 

v takto hojném počtu. Další víkend bude již 

tradičně v sobotu koncert skupiny Fantom 

a v neděli bude následovat Rybova mše vá-

noční v podání sedlčanského sboru Záboj. 

Na Štědrý den odpoledne pak v kostele za-

zpívají místní dámy z farního sboru,“ infor-
movala a poděkovala místnímu knězi Zbig-
niewu Grzybovi za to, že pořádání těchto 
akcí v kostele umožňuje a podporuje. „Je 

to určitě místo, které je pro tyto příležitosti 

perfektní,“ zakončila.
„Jsem rád, že se tady už tolik let setkává-

me, že je nás tolik a že sem chodíte i na další 

akce. Děkuji vedení základní školy a všem 

ostatním, kteří připravují tuto akci, a také ve-

dení města za výbornou spolupráci a pořádá-

ní všech akcí. Myslím, že sem přijdeme všich-

ni rádi. Je pravda, že já mám sice klíče, mám 

razítko a mám podpisové právo, ale to je tak 

asi všechno. Mám radost, když se tu všich-

ni setkáme,“ navázal na ní Zbigniew Grzyb 
a popřál přítomným, kteří zaplnili celý velký 
kostel, pohodový adventní i vánoční čas.

Po několika písničkách dětí z mateř-
ské školy usedly ke svým kytarám Lucie 
a Kateřina Maškovy a Anežka Kloudová se 

svým učitelem Janem Maškem. Na posled-
ní píseň Půlnoční od Václava Neckáře se 
k nim připojila také Justýna Lacinová svým 
zpěvem. Hudební produkci zakončili žáci 
zdejší základní školy v rytmu popu, tedy 
písněmi Karla Gotta, Heleny Vondráčkové, 
Josefa Vágnera a v závěru také spirituálem.

„Máme tady nádhernou atmosféru 

a jsme moc rádi, že jste přišli v tak hoj-

ném počtu. To, že nastoupily děti od první 

až do deváté třídy, to je naprosto skvělé. 

Zpívá celá škola,“ zahájila vystoupení 
základní školy Liběna Havlíčková, která 
vedla dlouhé roky sbor v Příbrami, kde 
do minulého školního roku učila. „Tohle 

jsem ještě nikdy nezažila. Je to opravdu 

skvělé a úžasné,“ pokračovala. „Vánoce 

jsou o lásce, o sounáležitosti, klidu, rados-

ti. Mějte radost a lásku v srdcích, a hlavně 

radost z vašich dětí.“

Koncert v kostele skončil před šestou 
hodinou a asi půl hodiny na to byl slav-
nostně rozsvícen strom na náměstí. Děti 
pomohly s odpočítáním a Eva Kirnig, s ně-
kolika dětmi i dospělými, zazpívala i zde ně-
kolik písniček. V horní části náměstí se v té 
době zároveň konal školní jarmark. „Byla to 

paráda,“ nebo „Letos se to opravdu poved-

lo,“ zaznívalo od spoko-
jených návštěvníků akce 
ještě ve frontě na svařené 
víno. Olga Trachtová 

Hadáčková

KAMÝK NAD VLTAVOU Vo-
laly děti, ale stromeček 
se nerozsvítil. Když jim 
pomohli rodiče, rozsví-
til se, ale jen na chvilku. 
Teprve, když starosta vy-
zval přítomné, aby „volali 
fakt všichni, i paní Bejč-
ková!“ tak se stromeček 
rozzářil pro celý advent.

Takto humorně se 
rozsvěcovalo před obec-
ním úřadem v Kamýku 
nad Vltavou. Předtím 
s chutí zpíval kroužek 
sborového zpěvu míst-
ní základní školy pod 
v e d e n í m  M i c h a e l y 
Práškové. A pak došlo 
i na slibované překva-
pení pro malé i velké. 
Každý zájemce obdržel 
prskavku. A všichni se 
kochali novým obecním 
betlémem, zhotoveným 
ze slámy. Pro obec jej 
vytvořila Marie Pavlico-
vá z Hroznové Lhoty.

Následoval ohňostroj, 
který někdo má rád, 
jiný ne. Ale každý si jis-
tě našel to své – někdo 
přírodu a tradice (ten 
slaměný betlém), někdo 
světýlka a třaskaviny, 
a někomu přišel vhod 
obecní svařáček nebo 
později občerstvení 
u hasičů. Ano, u hasičů 
– ti přece nemusí pořád 
hasit jen požáry (tře-
ba od adventních sví-
ček), ale mohou pomoci 
k uhašení žízně nebo 
chuti na něco dobrého. 

A jaká hodnotící slo-
va se donesla k uším 
pana starosty? „Nadšení, 

krása, skvělé, úžasné,“ 
odpovídá Petr Halada. 
A co říká předsedkyně 
folklórního souboru Jar-
ka Špačková? „Jsem nad-

šená, že máme betlém, 

jaký se hodí k folklóru.“

Hanka Synková

Stromečku, 
stromečku, rozsviť se!

Dokončení ze strany 1

Pronajmu garsonku v Sedlčanech, 
pouze solidní jednání, 2 platby předem. 
Tel.: 732 854 124.                        174/24
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Pokud chce někdo vytvá-
řet vojenské cvičiště, po-
třebuje k tomu obrovské 
částky peněz, velké množ-
ství materiálu a také odpo-
vídající pracovní síly. Čím 
větší a intenzivněji využí-
vaný prostor, tím logicky 
i vyšší náklady. Když si 
organizace SS zřídila mezi 
Benešovem a Sedlčany své 
největší cvičiště v Evropě, 
musela se nutně s těmito 
záležitostmi vypořádat.

Vý c v i kov ý  p ro s to r 
Böhmen vznikal vícemé-
ně až v druhé polovině 
války, kdy byla říšská 
ekonomika stále více svá-
zána. Dodnes mnozí z nás 
tuší, co znamenal lístkový 
systém, i když jsme ho 
sami nezažili. Člověk teh-
dy nekoupil zboží jen tak, 
ale kromě peněz potře-
boval mít i příslušné líst-
ky poskytované státem, 
potažmo protektorátními 
úřady. V protektorátu 
také od roku 1943 platil 
zákaz staveb, a pokud 
někdo stavět chtěl, musel 
žádat o výjimku. Organi-
zace SS nebyla všemocná 
a zákaz pro ni platil také.

Vezmeme-li toto vše 
v úvahu, nepřekvapí nás, 
že cvičiště se budovalo 
s velkými obtížemi. Pří-
slušné projekty stejně jako 
v současnosti podléhaly 
rozpočtovému schválení 
a byrokracie panovala ne-
menší než dnes. Byl v tom 
kus onoho pověstného 
„německého pořádku“, 
který zas až takovým po-
řádkem nebyl, každopád-
ně se hodně evidovalo 
a kontrolovalo.

K výstavbě cvičiště si 
stavební úřady SS najíma-
ly české fi rmy, řemeslníky 
a dělníky. Často šlo o fi r-
my pražské, samozřejmě 
se ale využili i lidé, kteří 

žili buď přím3o v zabíra-
ném území, nebo v jeho 
okolí. Doklady ke stavbám 
překvapí svojí podrob-
ností, zaznamenávalo se 
například i to, jaké pano-
valo počasí. Cíl tak bohaté 
evidence byl jasný: maxi-
málně využít pracovníky 
a bránit se výmluvám.

Nejen na cvičišti SS, ale 
i jinde v protektorátu či 
v říši se mnoha lidem pra-
covat moc nechtělo. Ně-
kterým vadilo nucené na-
sazení v místech, kam by 
dobrovolně nikdy nešli, 
a nejednou měli i strach 
o život, třeba když praco-
vali v bombardovaných 
německých městech. Jiní 
byli tak nějak líní od pří-
rody, a už vůbec se ne-
hodlali přetrhnout pro 
vítězství říše. Nacistický 
stát zřídil k jejich „nápra-
vě“ pracovně-výchovné 
tábory, které začaly být 
roku 1942 zakládány také 
v protektorátu.

Zaměstnance, kteří na-
příklad utekli z pracovní-
ho nasazení, chodili do za-
městnání pozdě nebo 
s nimi byli zaměstnava-
telé nespokojeni z jiných 
důvodů, sebrala policie 
a odesílala je do těchto 
táborů. V nich pak bývali 
drženi 2–12 týdnů a při-
nuceni k těžké práci při 
chabé stravě a živoření 
v dřevěných barácích vel-
mi podobným těm, jaké 
stály v táborech koncen-
tračních. Ve výsledku si 
měl zde vězněný káranec 
uvědomit, že pro něj bude 
lepší napříště řádně pra-
covat než se do takového 
zařízení dostat podruhé.

Aby mohl být výcviko-
vý prostor Böhmen budo-
ván k vojenskému využití, 
posílaly sem úřady práce 
muže a ženy z okolí i vzdá-

lenějších okresů. To ale 
nestačilo, a tak došlo v září 
1942 k založení jednoho 
pracovně-výchovného tá-
bora také zde. Nacházel 
se na Hradištku (u Štěcho-
vic), později v nedalekých 
Břežanech, ale jednu z po-
boček měl i na jihu ve Vr-
chotových Janovicích.

Janovice jsou v tomto 
směru výjimečné, neboť 
tam postupně vznikly in-
ternační tábory trojího 
druhu. Kromě pracovně-

-výchovného tu byl roku 
1944 zřízen i tábor pro man-
žele židovek a židovské 
míšence, tzv. sonderlager, 
a ve stejné době dokonce 
i pobočka koncentračního 
tábora Flossenbürg.

Kdo by se chtěl podívat, 
kde se Flossenbürg nachá-
zí, najde ho pár kilometrů 
za hraničním přechodem 
v Rozvadově. Jednalo se 
tedy o tábor blízko pro-
tektorátu, a z toho důvodu 
náleželo několik českých 
poboček právě k němu. 
Zřízen byl nedlouho před 
válkou kvůli blízkým žulo-
vým lomům, v nichž mu-
seli vězni pracovat. V Ja-
novicích tomu pak nebylo 
jinak – část vězňů pomá-
hala na stavbách, další ov-

šem chodili do žulového 
lomu Na Klínku u Šebáňo-
vic. Souvisí s tím řada pří-
běhů, třeba o tom, jak zde 
jeden vězněný francouz-
ský kněz tajně sloužil mši, 
zatímco čeští kameníci hlí-
dali, zda se neblíží někdo 
nezvaný.

Národnostně patř i l i 
vězni nejčastěji k obča-
nům Sovětského svazu, 
na druhém místě byli 
Francouzi, našli bychom 
tu i Poláky a další. Život 

tu byl tvrdý, i přes pomoc 
Čechů z okolí se jednalo 
o koncentrační tábor se 
vším, co k tomu patřilo. 
Z přibližně dvou stovek 
zde vězněných lidí jich 
několik desítek nepřežilo.

B e z ú t ě š n é  p o m ě r y 
a touha zmizet vedly něko-
lik vězňů k útěkům, zpravi-
dla ale byli dopadeni a pří-
slušníky SS zabiti. Před 
Vánoci roku 1944 došlo 
k útěku hned čtyř lidí, což 
vyvolalo rozsáhlý poplach. 
Nejstarší pamětníci mohou 
ještě dnes vyprávět o tom, 
jak vojáci obsadili blízké 
vesnice, například Štětko-
vice, a prohledávali domy. 
Vězni se však v žádné 
z vesnic neukryli.

Zmizet jim totiž pomoh-

li partyzáni ukrývající se 
v bunkru u Minartic. Vy-
právět o nich podrobně 
by vydalo na malou pu-
blikaci – jsou to historie 
útěků před gestapem, od-
loučení od rodin a živoře-
ní, kdy šlo o holý život. 
A také příběhy hrdinství 
a odvahy, kterou projevili 
nejen tito lidé žijící život 
psanců, nýbrž i ti, kdo jim 
pomáhali. V Minarticích 
a okolí to byla celá řada 
rodin. Pomáhali Chomou-
tovi, Kabíčkovi po Zbíra-
lovi, Křížovi a další. Svojí 
pomocí prchajícím se tito 
lidé vystavovali nejtěžším 
trestům a při prozrazení 
mohli počítat s popravou. 
Přesto tu pomáhali docela 
cizím lidem, kteří utíkali 
před nacismem.

Útěk vězňů z lomu byl 
však i počátkem konce mi-
nartického bunkru. Došlo 
k jeho prozrazení a pře-
střelce s vojáky, jíž dva 
z partyzánů padli za oběť. 
Minartice a lidé v nich 
přežili snad jen zázrakem. 
Ne tak Antonín Rubeš ze 
Sledovic, popravený již 
o několik měsíců dříve, 
který byl na odbojové 
sítě rovněž napojen. Paní 
Rubešová, která po něm 
zůstala jako vdova, neza-
hořkla a nezměnila své 
smýšlení ani poté. Často 
jídlem podporovala věz-
ně z Janovic a na Vánoce 
roku 1944 se u Rubešů 
pekly vánočky, které jim 
pak poslala do tábora.

Janovičtí trestanci měli 
později ještě další krušné 
osudy, vypukl mezi nimi 
tyfus, jemuž mnoho vězňů 
podlehlo, a přeživší pak 
byli deportováni do Křepe-
nic, kde vznikl nový, provi-
zorní tábor. V obou obcích 
dnes najdeme pomníky.

Osmdesát let po těch-
to událostech si můžeme 
klást otázku, jak bychom 
se asi v takové době 
sami zachovali. Lidé jako 
Antonín Rubeš, v jehož 
posledním dopise čteme 
„prosím by jste se navzá-
jem milovali a se neopou-
štěli,“ měli jasno.

Tomáš Zouzal

(pokračování příště)

Život ve výcvikovém prostoru podrobně líčí 
autorova nová kniha Na cvičišti SS, která bude 
na Sedlčansku představena během prosince 
při autogramiádách v jednotlivých obcích, 

kde bude možné ji také za zvýhodněnou cenu 
zakoupit (seznam najdete v kalendáři akcí). 

V Sedlčanech se tak stane 12. 12. od 18 hodin 

v Kulturním domě Josefa Suka.

Na cvičišti SS (4)

Káranci pracovně-výchovných táborů při ruční vykládce kamenů 
neměli ani rukavice
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Stalo se před 
30 lety (41)

REGION V této rubrice přinášíme malý průřez tím, 

o čem jsme psali v Sedlčanském kraji před třiceti lety. 

Dnes vybíráme z jednačtyřicátého čísla roku 1994.

***
V Sedlčanech se konalo první veřejné zasedání 

nově zvoleného zastupitelstva, na kterém se volil sta-
rosta, místostarosta i členové městské rady. V plně 
zaplněném sále kulturního domu byl jednomyslně 
zvolen starostou Jiří Burian. „Rád bych se zaměřil pře-
devším na čtyři oblasti, které považuji za klíčové pro 
další čtyři roky. Tou první bude zvýšit, a ještě zkvalit-
nit úroveň samosprávy na městském úřadě. Další mojí 
snahou bude přenést maximum výkonů státní správy 
do tohoto města. Třetí oblastí, a ta bude ten nejtvrdší 
oříšek, je řešení bytové politiky města a tou čtvrtou 
vytváření a prosazování cílených programů sociální 
městské politiky,“ uvedl starosta. Také v případě volby 
místostarosty panovala v zastupitelstvu naprostá sho-
da. Místostarostou byl zvolen Miroslav Hölzel.

***
Výrobní družstvo KDS Sedlčany mělo za sebou boj 

o záchranu holého života. Podle slov ředitele KDS An-
tonína Takse se družstvo do krizového stavu dostalo 
z několika příčin. Ztratilo východní trhy, a naopak do-
mácí trh byl zahlcen zahraničními výrobky. Rozděle-
ním ČSFR pak také podstatně klesl vývoz na Slovensko. 
Zdravotnímu stavu družstva neprospívaly ani volné do-
davatelsko-odběratelské vztahy a napětí na vedoucích 
místech podniku. Vytíženost výrobních kapacit na po-
čátku roku nepřesáhla 65 %, v průběhu dalších měsíců 
se však díky průbojnější politice podařilo získat nová 
odbytiště, například SRN, Saúdskou Arábii nebo Alžír. 
Také vývoz na Slovensko se opět zvýšil a podařilo se za-
brzdit propouštění. Průměrný plat v KDS vzrostl v roce 
1994 o 11 %, stále se však pohyboval více než 2 000 Kč 
pod republikovým průměrem.

***
Ždímačku značky ROMO v hodnotě pouhých 250 Kč 

odcizil třicetiletý muž z koupelny jedné z chat v kata-
stru Dublovic. Krádeží se tedy příliš neobohatil, a na-
víc měl smůlu – byl dopaden policisty OO Sedlčany. 
Zloděj o ukradenou ždímačku přišel, a nakonec byl 
trestně stíhán pro krádež.               -mk-

WANTEDWANTED
Ve vánočním speciálu Sedlčanského kraje 

naleznete zajímavé příběhy lidí z regionu. 

Pokud sami znáte někoho, o kom bychom 

také měli napsat, dejte nám vědět.

Tel.: 774 414 225Tel.: 774 414 225
E-mail: tisk@sedlcansky-kraj.czE-mail: tisk@sedlcansky-kraj.cz

V prosincovém vydání 
sedlčanského radničního 
zpravodaje Radnice jsme 
si přečetli vyjádření dokto-
ra Karla Marka k důvodům 
jeho rezignace na městské-
ho zastupitele, a to z dů-
vodů nesouhlasu s aktu-
álním směrováním města 
a k sociální problematice 
ve městě. Ale popořadě. 

Pro mě osobně byla 
Markova rezignace vel-
kým překvapením, a tak 
je dobře, že víme ty hlavní 
důvody. Ale dost možná 
nám nebylo řečeno všech-
no, a proto si neodpustím 
několik poznámek. Karel 
Marek byl dlouhou dobu 
nejen zastupitelem měs-
ta, ale také radním a vždy 
patřil, a patří i dnes, k vá-
ženým a vlivným členům 
místní ODS. 

Do momentu rezignace 
měl jako člen rady města 
přímou spoluzodpověd-
nost za vývoj Sedlčan. 
A v současné radě je přeci 
ODS také zastoupena a na-
dále se podílí na městské 
politice a na směrování 
města. Z hlediska politic-
kého tedy jeho rezignace 
nic nevyřešila, protože 
do zastupitelstva nastou-
pil další straník v pořadí. 
Dost možná je to i tak, že 
rezignace byla vlastně 
jeho pohodlným rozhod-
nutím ve stylu „moud-
řejší ustoupí“, když by 
na zastupitelstvu třeba 
i někdy musel hlasovat 
proti většinovému názoru 
svých stranických kolegů 
a prosazovat svůj osobní 
názor. Kéž by to ale tak 
bylo, protože to by možná 
bylo pro směrování měs-
ta jenom dobře. Z jeho 
rezignace v kontextu po-
sledního dění na radnici 
se dá ale také s vysokou 
mírou pravděpodobnosti 
dovodit to, že nesouhla-
sil s tím, aby byl Ivan Ja-
neček nadále starostou 
Sedlčan a rezignací se tak 
proti němu vymezil. Nic-
méně politika je prostě 
o kompromisech a ústup-

cích a jak jsem již uvedl, 
ODS nakonec v radě měs-
ta zůstala. 

A budoucnost? Mů-
žeme jenom hádat, zda 
Markův politický příběh 
bude pokračovat zařaze-
ním na kandidátku ODS 
do příštích komunálních 
voleb, nebo zda zůstane, 
jak říká: „řadovým, ale hr-
dým občanem Sedlčan“. 
Ve fi nále je ale rezignace 
na zastupitele jeho osob-
ním rozhodnutím, ať jsou 
její důvody jakékoli. 

A co se týká sociální 
problematiky? Karel Ma-
rek má pravdu, když kon-
statuje, že životní náklady 
občanů Sedlčan rostou 
a část z nich jde na vrub 
města díky permanent-
nímu zvyšování plateb 
za vodné a stočné, svoz 
odpadu nebo růst daně 
z nemovitostí. Jen jsem si 
nějak v minulosti nevšiml, 
že by se doktor Marek ně-
jak vymezoval proti růstu 
těchto poplatků a prosa-
zoval by na zastupitelstvu 
jejich snížení. Byl jsem čle-
nem zastupitelstva v minu-
lém období, a tak si dobře 
pamatuji, kdo jak hlasoval 
a co kdo říkal. Konec kon-
ců, každý se může sám 
přesvědčit prostudováním 
zápisů z jednání zastupi-
telstva – ty jsou na webu 
Sedlčan. Popravdě řečeno 
vůbec si nepamatuji, že by 
k návrhům na růst těchto 
poplatků předložených ra-
dou města (kde byl Marek 
členem) předkládal nějaké 
návrhy na jejich snížení. 
Všechny návrhy na růst po-
platků pro občany Sedlčan 
procházely i hlasem Karla 
Marka. Naopak bylo to tak, 
že návrhy na sociální únos-
nost, nebo i nedůvodnost 
růstu poplatků, jsme tehdy 
navrhovali pouze s Ros-
tislavem Hefkou a při hla-
sování jsme zůstávali vždy 
osamoceni. Ať se na mě 
Karel Marek nezlobí, ale 
jistě si vzpomene na ně-
kolik našich vzájemných 
půtek. Realita byla pros-

tě taková, že i když podle 
mého názoru nebylo nutné 
poplatky zvyšovat a říkal 
jsem to nahlas, tak to byl 
mnohdy právě on, kdo se 
mnou nesouhlasil a pro-
sazoval jejich zvyšování. 
Prostě nikdy se k nám při 
hlasování nepřidal. Že by 
tedy na konci éry v zastu-
pitelstvu změnil názor smě-
rem k sociálnímu vnímání? 

A špatné rozhodnutí 
ke zvýšení daně z nemovi-
tostí pro rok 2024? Je dobře, 
že toto navýšení nepodpo-
řil. A pokud považuje za „…
velký úspěch“, že se tato 
daň v Sedlčanech pro rok 
2025 o něco sníží, tak osob-
ně se domnívám, že s ohle-
dem na strukturu obyvatel 
Sedlčan, jejich příjmovou 
úroveň, ale i s ohledem 
na výši rozpočtu města, je 
toto snížení malé a stále je 
tato daň příliš vysoká. Sedl-
čany nejsou vůbec chu-
dým městem. Vzhledem 
k aktuálním životním ná-
kladům obyvatel, věkové 
struktuře a struktuře nemo-
vitostí prostě nemuselo za-
stupitelstvo vůbec tuto daň 
zvyšovat (mimo růst daný 
zákonem). Tady máme ka-
ždý jiný názor. Prostě já 
bych byl radikálnější. Tak 
to prostě je. Pokud změnil 
názor, tak je to jenom dob-
ře, když jako straník, nebo 
třeba i jen jako občan bude 
prosazovat i nadále sociál-
ní témata. 

Nechci, aby tento pří-
spěvek vyzněl jenom jako 
kritika doktora Marka. Ur-
čitě se podílel i na řadě 
dobrých kroků a je třeba 
mu současně za práci pro 
Sedlčany poděkovat. Nic-
méně hlavou rady města 
a starostou Sedlčan je nyní 
Ivan Janeček a objektivně 
řečeno snaží se být dob-
rým starostou. Pokud tedy 
Marek, nebo někdo jiný, 
s jeho kroky nesouhlasí, 
bude mít prostě možnost 
se prosadit v příštích ko-
munálních volbách. Tako-
vá prostě demokracie už 
je…            Pavel Švagr

R E A K C E  N A  Č L Á N E K

Rezignace doktora Marka pro mě 
byla velkým překvapením
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 KONCERTY, 
ZÁBAVY

 Mokřice – kult. dům
6. 12. Mikulášská zábava

 Nechvalice – kult. dům
6. 12. Mikulášská zábava

k poslechu a tanci hraje 

kapela Rock Wings; 21:00

 Petrovice – kostel sv. 
Petra a Pavla
7. 12. Adventní koncert

koncert Milevského smíše-

ného sboru; 14:00

 Osečany – Hostinec 
Na Růžku
7. 12. Mikulášsky čertov-

ská diskotéka

diskotéka pro děti, odpole-

dne plné zábavy a soutěží; 

14:00

 Příčovy – zámek
7. 12. Adventní koncert

Vánoce Karla Gotta v podá-

ní N. Puta, O. Rumlové a R. 

Linharta; 16:00

14. 12. Adventní koncert

renesanční a barokní 

hudba pro soubor viol da 

gamba; 16:00

 Klučenice – kostel sv. 
Jana Křtitele a sv. Antoní-
na Opata
7. 12. Adventní koncert

benefi ční adventní koncert 

hobojisty Viléma Veverky 

a Tria Plus; 19:00

 Sedlčany – kult. dům
7. 12. Reprezentační ples 

města Sedlčany

k poslechu a tanci hraje 

Blue Orchestra a Ešner 

Band; 19:00

11. 12. Vánoční zpívání

vystoupí Smíšený sbor 

Záboj, Dětský sbor Zábo-

jáček a žáci a učitelé ZUŠ 

Sedlčany; 18:00

 Sedlčany – Pohoda club
7. 12. E!E a host

koncert punkové kapely 

E!E a jako host Color Gar-

dens; 21:00

13. 12. Pepino party

hraje Michal Pešina a Tho-

masOxy; 21:00

14. 12. Cocoman, EllyZ & 

Boldrik

koncert od kořenů reggae, 

přes rap až po dance mu-

sic; 21:00

 Krásná Hora nad Vlta-

vou – kostel sv. Mikuláše
8. 12. Vánoční koncert

účinkuje Magda Malá a Ma-

tej Vaník; 14:00

14. 12. Adventní koncert

adventní koncert skupiny 

Fantom; 17:00

15. 12. Záboj Sedlčany

vánoční koncert smíšeného 

pěveckého sboru Záboj 

Sedlčany; 15:00

 Drážkov – Divadlo Hogo 
Fogo
8. 12. Tanec sváteční

sváteční vystoupení Taneč-

ního studia Elpé; 17:00

14. 12. Vánoční koncert

vánoční koncert příbram-

ské skupiny Ginevra; 19:00

 Sedlčany – knihovna
13. 12. Vektory

adventně laděný koncert 

místní kapely Vektory; 17:00

 Votice – kostel sv. Fran-
tiška
15. 12. Jak děkuje se 

andělům

adventní koncert kapely 

Bárka a jejich hosta Štěpána 

Kojana z kapely Keks; 16:00

 VÝSTAVY

 Sedlčany – kult. dům
70. výročí založení KDJS

výstava připomínající 70 let 

fungování KDJS

 Petrovice – Obecní dům
Advent v Petrovicích

výstava výtvarného oboru 

ZUŠ Petrovice; slavnostní 

vernisáž a koncert 10. 12. 

v 16:00, od 17:00 v kostele 

sv. Petra a Pavla

 Sedlčany – muzeum
Sanctus Benedictus

výstava fotografi í středo-

věké architektury ve sklep-

ním prostoru

Šlépěje

vánoční prodejní výstava 

Veroniky Hejhalové a Věry 

Dlouhé; do 10. 1., vernisáž 

10. 12. v 18:00

Krajinou Sedlčanska

výstava fotografi í Milana 

Dlouhého; do 10. 1., společ-

ná vernisáž 10. 12. v 18:00

 Sedlčany – knihovna
Když se ztratí barvy

výstava analogových 

fotografi í Karla Stibůrka; 

vernisáž 6. 12. v 18:00, 

výstava do 31. 12.

 Počepice – Obecní úřad
Tvoření s příběhem

výstava dětského výtvarné-

ho kroužku; do 20. 12.

 Votice – klášter
Evropské Vánoce

výstava věnovaná vánoč-

ním tradicím a zvykům, vý-

stava betlémů ze soukromé 

sbírky; do 30.12.

 PŘEDNÁŠKY

 Petrovice – Obecní dům
6. 12. Afrika s Tomíkem 

na cestách

benefi ční cestovatelský 

stand-up s Tomášem Vejmo-

lou o jeho projetí Afrikou 

v tuktuku; 18:00

 Prosenická Lhota – sál 
pohostinství
6. 12. Na cvičišti SS

přednáška k nové knize 

historika Tomáše Zouzala; 

19:00

 Křepenice – kult. dům
7. 12. Na cvičišti SS

přednáška k nové knize 

historika Tomáše Zouzala; 

17:00

 Příčovy – hostinec 
U Šimků
7. 12. Na cvičišti SS

přednáška k nové knize 

historika Tomáše Zouzala; 

19:00

 Štětkovice – OÚ
8. 12. Na cvičišti SS

přednáška k nové knize 

historika Tomáše Zouzala; 

17:00

 Kosova Hora – kino
9. 12. Na cvičišti SS

přednáška k nové knize 

historika Tomáše Zouzala; 

17:00

 Sedlčany – Centrum 
Petrklíč
10. 12. Jak ovládat své 

emoce nejen o Vánocích

přednáška psycholožky 

Lucie Švandové; 15:30

 Sedlčany – knihovna
13. 12. Klimatická mozaika

workshop o změně klimatu 

s Karolínou Chovancovou 

a Ivetou Pokornou ze Sedl-

čansko udržitelně; 17:00

 Hrachov – Ochrana 
fauny ČR

13. 12. Vyhledávání náv-

nad a otrav v přírodě

přednáška zkušené psovod-

ky České společnosti orni-

tologické Kláry Hlubocké; 

18:00

 Osečany – Hostinec 
Na Růžku
15. 12. Na cvičišti SS

přednáška k nové knize 

historika Tomáše Zouzala; 

18:00

 DIVADLO

 Sedlčany – kult. dům
4. 12. Vánoční pohádko-

vá show

vystoupení členů Studia Dvoj-

ka Sedlčany; 16:00, 18:00

9. 12. Už tě mám dost

britskou komedii uvádí JT 

Promotion; 19:30

15. 12. O pejskovi a kočičce

dětské vánoční divadelní 

představení; 15:00

17. 12. Adventní ťukání

tradiční adventní předsta-

vení žáků a učitelů všech 

oborů ZUŠ Sedlčany; 18:00

 Drážkov – Divadlo Hogo 
Fogo
13. 12. V závěji

v komedii Komorního 

divadlo Kalich účinkuje J. 

Langmajer a P. Hřebíčková; 

19:00

 KINO

 Votice
4. 12. Odvážná Vaiana 2

animovaný rodinný fi lm; 

17:00

5. 12. Heretik

americký horor; 20:00

12. 12. Už tě nemám rád

české psychologické dra-

ma; 20:00

18. 12. Čarodějka

rodinný fantasy muzikál; 

17:00

 Sedlčany
6. 12. After Party

české drama; 20:00

7. 12. Víkend v Taipei

akční thriller; 20:00

8. 12. Já padouch 4

animovaná dobrodružná 

komedie; 15:00

12. 12. Páter Vojtěch

fi lmový klub, českosloven-

ský fi lm, hudební doprovod 

Dominik Sosnovec; 20:00

13. 12. Vlny

české drama, thriller; 20:00

14. 12. Tajemství smrti

český dokument; 20:00

 SPORT

 Kamýk nad Vltavou – 
Komunitní centrum
4. 12. Líné cviky, přesto 

účinné

naučení účinných cviků 

s Hankou Synkovou; 17:00

 Sedlčany – zimní stadion 
4. 12. Pohárové utkání

HC Miličín – HC Medvědi 

Sedlčany; 18:30

6. 12. Pohárové utkání

HC Čerti Křepenice – HC 

Bubák Chlum; 18:30

HC Kňovice – Novit Ne-

veklov; 20:25

7. 12. Pohárové utkání

DSK Daleké Dušníky – HC 

Čerti Votice; 14:00

7. 12. Hokejový zápas

Tatran Sedlčany – HK Pří-

bram 99; 17:00

8., 15. 12. Veřejné bruslení

14:00–16:00

8. 12. Pohárové utkání

Stará garda Štětkovice – HC 

Rebel Sázava; 16:30

AHC Nový Knín – Rybníká-

ři; 18:25

HC Votice – Stará garda 

Štětkovice B; 20:20

9. 12. Pohárové utkání

HC Kačeři Příčovy – HC 

Domino; 18:30

HC River Boys Zvírotice – 

Rumola; 20:25

11. 12. Pohárové utkání

Novit Neveklov – Ševci 

Nový Knín; 18:30

HC Huroni Vršovice – HC 

Kňovice; 20:25

13. 12. Pohárové utkání

HC Žabáci Solopysky – HC 

Olbramovice; 18:30

HC Hrádek – HC Miličín; 

20:25

14. 12. Hokejový zápas

Tatran Sedlčany A – HC 

Rytíři Vlašim B; 17:00

15. 12. Pohárové utkání

HC Rebel Sázava – HC 

Čerti Křepenice; 16:30

HC Čerti Votice – HC Votice; 

18:25

Rumola – HC Domino; 20:20

16. 12. Pohárové utkání

HC Bubák Chlum – HC 

Kačeři Příčovy; 18:30

HC River Boys Zvírotice 

– Stará garda Štětkovice; 

20:25

18. 12. Pohárové utkání

Ševci Nový Knín – HC 

Olbramovice; 18:30

Novit Neveklov – HC Huro-

ni Vršovice; 20:25
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Podrobnosti k událostem najdete na redakčních strán-
kách www.sedlcansky-kraj.cz, o zveřejnění své akce 
můžete požádat mailem na: kalendar@sedlcansky-kraj.cz. 
Uveřejnění je zdarma.

Rubriku Kalendář připravuje Michaela Faktorová

 Sedlčany – vlakové 
nádraží
7. 12. Adventní Budějovice

turistický pochod s návště-

vou adventních trhů v Čes-

kých Budějovicích; 8:30

 OSTATNÍ

 Sedlčany – Centrum 
Petrklíč
4. 12. Pečení perníčků

adventní tvoření pro děti; 

9:00

 Sedlčany – knihovna
4., 11., 18. 12. Hajánek

podvečerní čtení pro děti 

z knih Petra Stančíka; 17:00

6. 12. Mikulášská nadílka

Mikuláš s andělem a čerty, 

následuje Čertovská výtvar-

ná dílna; 15:00

9. 12. Bílá zima

dopolední program pro rodi-

ny s menšími dětmi; 10:00

13. 12. Píšu, píšeš, píšeme

odpolední program pro 

budoucí autory navštěvující 

1. stupeň ZŠ; 13:00

13. 12. Kam se poděl 

sníh?

interaktivní program pro 

děti, navazuje Kouzelná 

výtvarná dílna; 15:00

16. 12. Andělské tvoření

výtvarná dílna pro nejmen-

ší; 10:00

 Vysoký Chlumec – sto-
dola za OÚ
5. 12. Vysokochlumecké 

peklo

návštěva pekla s Mikulá-

šem a andělem; 16:00

 Sedlec-Prčice – hasičár-
na v Sedlci
5. 12. Pekelná zbrojnice

pekelný žalář, váha hříchů, 

karty s čerty, nebe s Miku-

lášem a andělem; 16:30

 Sedlčany – nám. T. G. M.
5. 12. Mikulášská nadílka

peklo s čerty, Mikuláš i an-

děl; 16:30

14. 12. Farmářské trhy

adventní farmářské trhy, 

doprovodný program; 8:00

 Sedlčany – Premko bar
5., 12. 12. Na kvíz

vědomostní týmová hra; 

18:00

 Sedlčany – hvězdárna
6., 7., 13., 14. 12. Pozoro-

vací program

18:00–21:00

 Sedlčany – Havlíčkova 
442
11. 12. Vánoční odpoled-

ne pro děti

tanec na koledy, vánoční 

dílnička, fotokoutek, malo-

vání na obličej, pořádá TK 

Slimka; 15:00

 Votice – knihovna
11. 12. Adventní tvoření

zdobení vánočních perníč-

ků a tvorba perníkového 

svícnu s Monikou Schisz-

manovou; 17:00

 Sedlčany – kult. dům
12. 12. Na cvičišti SS

slavnostní křest nové 

knihy historika Tomáše 

JESENICE V obecním parku 
se uskutečnilo v sobotu 30. 
listopadu adventní setkání 
dětského sboru mateřské 
školy s občany spojené se 
slavnostním rozsvícením 

vánočního stromu. Pokra-
čování čtrnáctileté slavnosti 
světla zajistila trojice jese-
nických pořadatelů – ma-
teřská škola, sbor dobrovol-
ných hasičů a obecní úřad. 

V dopoledních hodi-
nách místní hasiči za po-
moci autojeřábu fi rmy 
Bílek vyzdobili netradiční 
vánoční strom – vzrostlou 
túji. Do jednotlivých pater 
dvacet metrů vysokého 
stromu umístili světelné ře-
tězy, rampouchy a vánoční 
hvězdu. V podání dětí so-
botním podvečerem zazně-
ly říkanky a známé koledy. 
S přáním příjemného pro-
žití adventního času a vá-
nočních svátků vystoupili 
starosta obce Milan Jirou-
šek a ředitel základní školy 
Lukáš Kolář. 

A pak již začalo oče-
kávané společné odpo-
čítání rozsvícení vánoč-
ního stromu. Po chvilce 
napětí se vánoční strom 
před hasičskou zbrojnicí 
rozsvítil, což přítomní od-
měnili potleskem. Rodiče 
a učitelky dětí z mateřské 
školy obohatili program 
o vánoční dobročinný trh. 
Návštěvníci si mohli kro-
mě vánočních ozdob a de-
korací zakoupit také dorty, 
dortíky, perníčky, koláčky 
a vánoční cukroví. 

František Vávra

Zouzala; 18:00

 Obděnice – fara
14., 15. 12. Dětské diva-

delní doupě

víkendový workshop 

pro děti aneb Hrajeme si 

na herce s Viktorií Čermá-

kovou

 Vysoký Chlumec – 
Skanzen
14., 15. 12. Vánoce 

ve Skanzenu

ukázka tradičních řemesel, 

historické pečivo, zdobení 

perníčků, předení na kolo-

vrátku a další; 10:00

 Kamýk nad Vltavou – 
Komunitní centrum
18. 12. Bazárek

malý bazar oblečení, bot 

a hraček; 15:00

 Vysoký Chlumec – Sál 
U Kohoutů
18. 12. Vánoční setkání 

pro důchodce

vystoupení žáků ZŠ, promí-

tání fi lmu Farářův konec, 

občerstvení; 15:15

 Dublovice – tělocvična ZŠ
18. 12. Vánoční besídka 

a jarmark

besídka dětí ZŠ, vánoční 

jarmark a vánoční kavár-

na; 16:00

 ROZHLEDNY

 Onen Svět
Langova rozhledna 

otevřeno o víkendech 

a svátcích; 9:00–18:00

Sobotním podvečerem zazněly 
říkanky a známé koledy

PETROVICE Mikuláš, čert a anděl nevynechali se svou mi-
kulášskou nadílkou ani děti v Petrovicích. V neděli 1. pro-
since přišli do sálu restaurace Modrá hvězda vyslechnout 
nejen hříchy, ale hlavně básničky a písničky, které si děti 
připravily. Všechny děti pak dostaly sladkou odměnu. 
Akci doprovázely veselé písničky a soutěže. 

Koho setkání s čerty moc neunavilo, mohl pokračovat 
na náměstí. Zde se první adventní neděli rozsvítil velký 
vánoční strom u kostela. Atmosféru krásně dokreslily děti 

z obou mateř-
ských školek 
v Petrovicích, 
které vystoupi-
ly s blokem vá-
nočních písní 
a zvládly i vá-
noční taneček. 
Při slavnosti 
vystoupil i Jan 
Mandovec s ka-
pe lou  Brass 
band. Podvečer 
byl provoněný 
kávou, čajem 
a svařeným ví-
nem z kavárny 
na kolečkách 
KavAndy. 

Jana 

Motrincová

Po mikulášské 
nadílce následovalo 
slavnostní rozsvícení 
vánočního stromu
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KAMÝK NAD VLTAVOU To proto, aby křest nové kni-
hy Vladimíra Šišky byl stylový. Její název totiž zní: 
Slapy a Kamýk – krajinou vody, kamene a zlata. 
Do života ji 27. listopadu přivítal kamýcký starosta 
Petr Halada. Popřál, aby ji četli i mladí lidé, neboť 
jakožto učitel si všímá, že čtou dost málo. 

Spisovatel Otomar Dvořák, který ve stejné 
edici Tajemné stezky napsal řadu knih o jihu re-
publiky, zejména místech na Táborsku, o knize 
i o jejím autorovi povyprávěl a také přečetl za-
jímavé pasáže, vztahující se ke Kamýku (třeba 
o technických vymoženostech kamýckého hra-
du), a také ke Zduchovicům.

Jak to ale všechno začalo? Co předcházelo 
tomu, než novorozená kniha byla počata? Měla už 
starší sestřičku – knihu Orlická přehrada, takže mu-
síme pátrat ještě hlouběji v minulosti.

Vladimír Šiška se léta zabýval záhadami. Ne-
mohl tedy vynechat Zvíkov, protože tam bylo zá-
had hodně. Oslovil ho nakladatel Jan Martinec, zda 
by to zkoumání nemohl rozšířit na Orlickou přehra-
du. A Vladimír Šiška si uvědomil, že ta je s ním spo-
jená od mládí – vždyť jezdil na letní byt do Voltýřo-
va u Klučenic a v tehdy čerstvě napuštěné Orlické 
přehradě se učil plavat a chytat ryby. 

„Přirostlo mi to tu k srdci. A tak jsem se pustil 

do psaní knížky o Orlické přehradě,“ vyznával se 
a vzpomínal: „Tenkrát nebyla taková dálnice, jako je 

teď od Prahy k Písku. Na Orlickou přehradu se muse-

lo přes Kamýk nad Vltavou. Jezdili jsme na pionýru, 

kterému kamýcké serpentiny dávaly zabrat. Pama-

tuji si, jak jsme s tátou čekali, až motor vychladne.“

Jaký byl ohlas na tu první knížku? „Čtenářům se 

líbila, jen jedna čtenářka měla připomínku, že tam 

nemám popsané kempy. To jsem nechtěl, mě spíš 

zajímalo, jaká jsou kde zvířata a rostliny, co jinde 

už skoro nejsou, a pak mě zajímají samozřejmě lidé 

a jejich příběhy. No a podobně to mám i s tou novou 

knihou,“ vyprávěl Vladimír Šiška.
„Uchvátily mě příběhy, které by neměly být zapo-

menuty. Co všechno lidé zažili! Němci si tu postavili 

cvičiště, vyhnali lidi úplně pryč, a když se sem obyva-

telé mohli vrátit, tak jim to sebrali komunisti, a když 

už byla naděje na klid, tak to zatopila přehrada… Ne-

budu říkat, jestli bylo lepší, když tady ta přehrada ne-

byla, když tu bylo skalnaté údolí s proudící vodou. Já 

jsem zažil už jen tu napuštěnou přehradu, a tehdy se 

mi líbila, nejen proto, že jsem byl mladý, ale i proto, 

že tu nebylo tolik lidí,“ vzpomínal na idylické časy 
spisovatel Šiška, ale také uvedl jeden z příběhů, 
který by – asi ne jenom dle jeho mínění – mohl být 
podkladem pro scénář k napínavému fi lmu.

„Není to tak daleko od vás, takže možná znáte 

příběh německého inženýra Rudolfa Formise, za-

vražděného v hotelu Záhoří, který je dneska pod 

hladinou těsně u Slap. Když se Hitler dostal k moci, 

inženýr Formis, ředitel německého rozhlasu, si dovo-

lil přerušit přenos do celého světa, a ještě ke všemu 

do něj nahrál sdělení, že je Hitler zločinec. Tvrdě ho 

vyslýchali, ale nic na něj neměli…“ Jak to probíhalo 
dál, a jak se dostal do Čech, ale taky kde je dnes 
vysílačka, kterou němečtí okupanti marně hledali, 
to se čtenář dočte právě v nové knize.

Na křtu se však probíraly i věci, které se 
v knize čtenář nedočte – třeba to, že její autor 
je původně vystudovaný potravinářský chemik, 
a že by teoreticky mohl hledat záhady i v dneš-
ních potravinách, tolik vzdálených od přírody. 
„Vlastně jsem ten obor jen vystudoval, ale pak 

jsem musel na vojnu a byl jsem u radistů. To se mi 

pak hodilo při psaní o inženýru Formisovi,“ uvádí 
souvislosti Vladimír Šiška. Je pravda, že se mu 
přezdívá systematik? „To už je dávno… Ano, pře-

zdívali mi Systematik, někdy i šílený,“ směje se. 
Kmotr jeho knížky – Otomar Dvořák, k tomu 

dodal: „Vladimír je záhadolog, ale i skeptik. Musí 

mít všechno podložené.“ A ještě o něm prozradil: 
„Vladimír Šiška je i zaníceným keltologem, zajímal 

se o stopy Keltů na našem území, jak ovlivnili naši 

kulturu a kolik máme v sobě keltských genů.“

Mužskou přesilu na akci v komunitním centru 
vyvažovala Otilie K. Grezlová, která zmíněnou 
knížku redigovala. „Já mám ráda křty, to mi připo-

míná dožínky, dočesnou – pracovalo se, pracovalo, 

a tak teď můžeme slavit! Gratuluji panu Šiškovi 

ke zdolání vysoké příčky.“

Přiblížila čtenářům, co dělá literární redaktor: 
„Něco jako literární policajt, který musí najít všech-

no, ať už jde o stylistiku, pravopisné chyby či fakta. 

Autor se může mýlit, nakladatel se může mýlit, ale 

když se v knížce objeví nejen nesprávné i/y, ale tře-

ba i faktická chyba, tak mě oba zatlučou do země,“ 

vysvětluje s úsměvem. „Vím to i z druhé strany, 

neboť i já jsem autorkou knih. (Píše hlavně o zá-

padních částech republiky, hlavně o Krušnohoří – 

pozn. red.) Když jsem dostala já svůj opravený ru-

kopis, tak jsem žasla. Po sobě chyby člověk nevidí. 

Od toho autoři mají redaktory. Já si to redigování 

ale i užívám: Když se dostanu ke knize vyprávějí-

cí o místech, která znám, to je pro mě balzám pro 

duši. Nebo když se zas dostanu k místům, která ne-

znám,“ libovala si redaktorka Grezlová.
Také třicítka účastníků křtu dostala možnost 

si to čtenářsky užít a podívat se s knihou do míst, 
která znají, ale poznat i místa nová někde poblíž. 
Čtenář v knížce neuvidí to, co lze vyfotit mobi-
lem, když se vyšplháme na kopec či na hrad, ale 
to, co bylo možné vidět kdysi.

Vladimír Šiška v této souvislosti poděkoval ro-
dinným příslušníkům, mimo jiné za to, že pro něj 
zhotovili fotky z dronů. Dále společně s naklada-
telem poděkovali Vojtěchu Pavelčíkovi, který má 
bohatý archiv historických fotografi í. 

Mimochodem, když jsme u těch fotografi í… Co 
ta fotografi e na obálce knihy? Co to je za zvláštní 
přehradu? To přece nejsou Slapy ani Kamýk?! To 
je totiž jeden z návrhů na vodní dílo Slapy. I takové 
kuriozity lze nalézt v knize Slapy a Kamýk – kraji-
nou vody, kamene a zlata.                Hanka Synková

Kamýcká knihovnice Zuzana Čandová nabrala 
vodu z Vltavy a přinesla ji kmotrům

KAMÝK NAD VLTAVOU Nejen o nich 
se zpívalo pod klenbou kamýcké-
ho kostela o první adventní nedě-
li. Shodou okolností na té klenbě 
jsou vymalováni i ti tři králové. 
A zpívalo se o děťátku, o Panně 
Marii… Koledy, středověké sklad-
by i skladby novodobé, české i an-
glické. To vše v podání příbram-
ského souboru Canta vera, který 
působí při waldorfské škole.

Kostel Nanebevzetí Panny Ma-
rie byl zaplněn, dokonce lidé stáli 
a pohupovali se do rytmu. Na re-
pertoáru byly totiž i oblíbené 
skladby třeba od Hradišťanu, Spi-

rituál kvintetu či od Radúzy, nebo 
známá píseň Down in the River to 
Pray. Na závěr zazněla píseň z mu-
zikálu Vlasy, v níž se zpívá o lás-
ce, o světlu a o naději, což také 
patří k atmosféře adventu.

Asi by byl zájem o více než 
jeden přídavek, ale v Kamýku 
nad Vltavou bezprostředně ná-
sledovala další adventní akce. 
Jistě však zde Canta vera opět 
vystoupí, nejen proto, že je 
zde tento soubor dobře zave-
den, ale i proto, že jedna ze 
sólistek je Kamýčanka.

Hanka Synková

KLUČENICE V klučenickém kostele 
se tuto sobotu 7. prosince od 19 ho-
din uskuteční adventní koncert Vilé-
ma Veverky a Tria Plus, který bude 
také benefi cí.

„V rámci adventního koncertu 

předního českého hobojisty Viléma 

Veverky a Tria Plus v kostele svaté-

ho Jana Křtitele a svatého Antonína 

Opata v Klučenicích se bude konat 

benefi ce na podporu Nadačního fon-

du profesora Pavla Pafka. Nadační 

fond založil Pavel Pafko pro rozvoj, 

vývoj a podporu Programu transplan-

tace plic na svém domovském praco-

višti v motolské nemocnici v Praze,“ 

uvedl místní občan Jan Žák. „Doktor 

Pafko po mnoho let navštěvuje náš 

kraj, kde si užívá svou chatu a její 

klidné okolí. Byl v mnoha případech 

vstřícný a přístupný místním obyvate-

lům a nabídl pomocnou ruku při ře-

šení nejedné zdravotní komplikace. 

Podpora Nadačního fondu bude ma-

lým poděkováním za jeho mnohale-

tou podporu klučenického regionu 

a okolí,“ dodal Žák.
Finanční dar pro podporu na-

dačního fondu bude možné předat 
osobně na koncertě nebo převo-
dem na účet fondu.

Jana Motrincová

Knihovnice Zuzana Špačková, spisovatel Vladimír 
Šiška a spisovatel Otomar Dvořák.

Kdo slyšel divy takové, že 
přijeli tři králové?

Koncert podpoří Nadační 
fond profesora Pavla Pafka
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SEDLČANY Po prvoligo-
vých hobby hokejistech 
se minulý týden dostali 
na zimním stadionu na led 
ve druhé části dlouhodobé 
pohárové soutěže i hráči 
druhé a třetí ligy. Všechny 
týmy opět začaly od nuly 
a budou bojovat o co nej-
lepší postavení v tabul-
kách před jarním play off.

HC Bubák Chlum 
– SG Štětkovice 
1:8 (0:3, 1:4, 0:1)

Prvoligový Bubák utr-
pěl v předchozím utkání 
debakl a podobně se mu 
vedlo i v duelu se Starou 
gardou. Vedení se ujaly 
Štětkovice už po čtyřiceti 
vteřinách hry, kdy nahodil 
puk na branku ze středu 
kruhu Vít Zavadil a hrací 
předmět proklouzl gólma-
novi Chlumu do jeho klece. 

Po pěti minutách to bylo už 
0:2 zásluhou Marka Čeňka, 
a když vzápětí rozehrály 
Štětkovice přesilovku, třetí 
jejich branku zaznamenal 
Jiří Kahoun.

Ve  d r u h é  t ř e t i n ě 
po dvou a půl minutách 
hry zvýšil na 0:4 Václav 
Herma a pátý gól přidal 
v přesilovce Vít Zavadil. 
Okamžitě po buly ve stře-
du hrací plochy a rychlém 
protiútoku sice kontroval 
Milan Jiráček, ale stav 1:5 
dlouho nevydržel. Stará 
garda měla stále více ze 
hry a její šestou branku 
dal čtyři a půl minuty 
před druhým klaksonem 
přesnou ranou z mezikru-
ží nad vyrážečku gólma-
na Radek Válko. Po další 
minutě se prosadil ranou 
z úhlu z místa těsně před 
brankovištěm Lukáš Rů-

žička, a teprve potom se 
brankostroj Štětkovic za-
stavil. 

Ne že by třetí třetinu 
hráči Staré gardy odklou-
zali, ale z důvodu vysoké-
ho náskoku už přece je-
nom sundali nohu z plynu. 
Vysoké vítězství pojistil až 
tři minuty před koncem 
Václav Herma.

Výsledky
1. liga: Rumola–Příčovy 

2:7, Chlum–Štětkovice 1:8.
2. liga: AHC Nový Knín 

– Solopysky 6:4, Neveklov–
Rybníkáři 8:3, Kňovice 
– Ševci Nový Knín 6:4, Vr-
šovice–Olbramovice 6:0, 
Olbramovice – AHC Nový 
Knín 2:12.

3. liga: Medvědi – Čerti 
Votice 4:4, Daleké Dušníky 
– HC Votice 4:3.

David Myslikovjan

Malibu Mladá 
Boleslav – Arsenal 
Benešov–
Sedlčany 3:6 (1:3)
MLADÁ BOLESLAV V posled-
ním jedenáctém podzimním 
kole 2. futsalové ligy skupiny 
Západ na mladoboleslavské 
palubovce Malibu Arsenal 
potvrdil, že v úloze favorita 
tohoto zápasu nebude chtít 
opustit čelo tabulky. Hosté 
si vytvořili velké množství 
šancí, a pokud by je lépe vy-
užívali, mohli vyhrát i s pod-
statně vyšším rozdílem. Sou-
peři navíc pomohla dvakrát 
branková konstrukce. Máca 
trefi l tyč i břevno. 

Počáteční aktivitu domá-
cí přetavili v první branku 
zápasu, když se prosadili 
po rozehraném přímém 
volném kopu z hranice 
vápna. Arsenal ovšem ješ-
tě do poloviny utkání skó-
re otočil. Nejprve srovnal 
Kouklík po výhozu Dřevoja-
na, obrat zařídili nástřelem 

do domácího obránce Říha 
a těsně před přestávkou vy-
metl šibenici Máca po při-
hrávce Novotného. Soupeř 
si také vytvořil zejména 
ke konci poločasu několik 
šancí, ale brankář Dřevojan 
byl pozorný.

Po změně stran zasta-
vilo střelu Máci břevno 
a soupeř jednu z mála šan-
cí proměnil v kontaktní 
branku. Arsenal měl v této 
pasáži hry velké množství 
šancí na potvrzení svého 
vedení, ale vychytával ho 
domácí gólman. Ránu Máci 
navíc v pádu zastavila tyč. 
Až pět minut před koncem 
přišla uklidňující trefa Sos-
novce po asistenci Čipery. 
Malibu v posledních třech 
minutách s pátým hráčem 
v poli sice brzy snížilo, ale 
po Novotného akci úspěšně 
zakončil do prázdné branky 
Malý. Domácí futsalisté měli 
ještě jednu velkou šanci, ale 
Dřevojan nebezpečnou stře-
lu vyrazil na tyč své branky. 
Pár vteřin před koncem ješ-

tě přišla pojistka zásluhou 
Máci, který se trefi l z vlastní 
poloviny do odkryté svaty-
ně domácích.

Sestava Arsenalu: Dře-
vojan 0+1 – Čipera 0+1, Ja-
kub Kouklík 1+0, Říha, Máca 
2+0, Sosnovec 1+0, Malý 1+0, 
Novotný 0+2.

Výhra v Mladé Boleslavi 
znamená, že po polovině 
odehraných zápasů se Ar-
senal stal s osmadvaceti 
získanými body půlmistrem 
druhé nejvyšší futsalové 
soutěže ve skupině Západ. 
Druhý tým Absolut Český 
Dub vybojoval o jediný 
bod méně. Kluky ze Sedl-
čan, hrající v žlutomodrých 
dresech Benešova, ovšem 
čeká další zápas hned pří-
ští týden, kdy se v neděli 
od 19.45 představí na palu-
bovce pražské Sapy. Další 
domácí zápas odehrají svě-
řenci trenéra Jandy v hale 
sedlčanského gymnázia 
v sobotu 14. prosince od 18 
hodin proti Jerigu Plzeň. 

David Myslikovjan

ŘÍČANY U PRAHY Mladí sedl-
čanští šachisté sehráli v so-
botu 30. listopadu první čtyři 
kola skupiny krajského pře-
boru mládeže. Sestava Matěj 
Pejša, Lenka Kváčová, Adam 
Pejřimovský, Bětka Jindráko-
vá, Michal Podzimek, Šimon 
Šťastný a Pavel Novotný 
předvedla skvělé výkony 
a víceméně nedala nikomu 
šanci. Základní skupina se 
dohrává 18. ledna ve Vlaši-
mi a první tři týmy postoupí 
do fi nálové skupiny o postup 
do 1. ligy mládeže.

Nedařilo se bohužel 
družstvům dospělých. KDJS 
Sedlčany A ve 4. kole pod-

lehlo v Říčanech družstvu 
D 2:6. Čestné remízy zazna-
menali Roman Šimák, Petr 
Pavlíček, Jan Sadil a Anto-
nín Mandovec. Jedinou vý-
hru zaznamenali ve 3. kole 
s Odolenou vodou a se 3 
body jsou na předposled-
ním 11. místě.

Družstvo B před týdnem 
podlehlo těsně 3,5:4,5 Dub-
nu B. Dílčí výhru zazname-
nali Ondřej Hlaváček a Jiří 
Maroušek, remizovali Pavel 
Sadil, Pavel Kutil a František 
Kváča. Po třech kolech má 
také jednu výhru a okupuje 
7. místo z 10 družstev.

Pavel Vohnout

HC Cvočkaři 
Hořovice – Tatran 
Sedlčany 5:2 (1:1, 
0:1, 4:0)
HOŘOVICE Ve 12. kole krajské 
hokejové soutěže hráči Tat-
ranu dlouho drželi se svým 
soupeřem krok, dokonce 
po dvou třetinách vedli, ale 
ve třetině třetí doslova od-
padli. Proč?

„Soupeři se na začátku 

třetí třetiny už po sedmnác-

ti vteřinách povedlo využít 

přesilovou hru, vyrovnal, 

a musím říci, že hra se na-

jednou oproti předchozímu 

průběhu hodně změnila,“ 
uvedl po návratu do Sedlčan 
trenér Karel Pospíšil. „Začali 

jsme ztrácet puky, často jsme 

byli u kotouče o krok pozdě, 

a soupeř vydržel naplno brus-

lit až do konce zápasu. My 

jsme s ním drželi krok dvě 

třetiny, ve třetí nám odešly 

nohy a domácí nás doslova 

přejeli. Vyhráli zcela zaslou-

ženě. Hořovický trenér má 

k dispozici zcela jiný tým 

než v minulosti. Sehnal kluky 

z vyšších soutěží, a nedivím 

se, že ti dokázali přehrát i prv-

ní, dosud neporažený Beroun. 

Trenér Cvočkařů se svěřil, že 

má třicet hráčů, všichni chtějí 

hrát, a že bere jen patnáct nej-

lepších. To bych chtěl taky za-

žít (úsměv). Nedivil bych se, 

kdyby Hořovice celou soutěž 

vyhrály.“

Cvočkaři se ujali v utkání 
s Tatranem vedení ve 12. mi-
nutě hry, ale Lukáš Macháč 
v přesilovce sedmnáct vteřin 
před prvním klaksonem stihl 
vyrovnat, když po přechodu 
útoku do třetiny domácích 
po předchozí přihrávce 
před brankoviště mu stači-
lo pouze tečovat puk, a ten 
proklouzl gólmanovi mezi 
betony do sítě. Ve 27. minutě 
hry Martin Pospíšil překlopil 
vedení na stranu Tatranu, ale 
v závěrečné části hry nasta-
la již zmíněná změna ve hře 
obou týmů. Na 3:2 dávali 
domácí dokonce ve vlast-
ním oslabení a pátou branku 
vstřelili jedenáct minut před 
koncem opět při přesilovce.

Tatran se v sedmičlenné 
tabulce své skupiny propa-
dl až na páté místo a musí 
zabrat. Do play off postupu-
jí pouze čtyři týmy. Ve 13. 
kole soutěže se utká v sobo-
tu 7. prosince na domácím 
ledě s týmem HK Příbram 
99. První buly vhodí roz-
hodčí v 17 hodin.

David Myslikovjan

Naplno se rozjela druhá 
fáze turnaje hokejistů

Futsalisté to s postupem 
do nejvyšší soutěže myslí vážně, 
tentokrát si pochutnali na Malibu

Žáci šachového 
kroužku vykročili 
k postupu do 1. ligy

Kolaps nastal ve třetí 
třetině, hokejistům 
přestaly fungovat nohy



12 strana www.sedlcansky-kraj.czPUBLICISTIKA

Týdeník vychází ve středu, uzávěrka textů v neděli ve 12 hodin, uzávěrka inzerce v pondělí ve 12 hodin. Redakce – tel.: 774 414 225 (tisk@sedlcansky-kraj.cz). 
Redaktoři: Michaela Faktorová (faktorova@sedlcansky-kraj.cz, kalendar@sedlcansky-kraj.cz), Jana Motrincová, tel.: 702 286 184 (janamotrincova@seznam.cz), 

David Myslikovjan, tel.: 721 784 743 (david.myslikovjan@sedlcansky-kraj.cz); Olga Trachtová Hadáčková (olga.trachtova@sedlcansky-kraj.cz). 

Inzerce: tel.: 774 414 225 (reklama@sedlcansky-kraj.cz). Kontaktní místo redakce Sedlčanského kraje: Hodinářství – Stanislava Pokorná, 

Havlíčkova 705, Sedlčany (8-15 h.). Korektura: Radka Hodysová. Sazba: redakce. Tisk: Van druck Sedlčany. Vydavatel: Zdeněk Kolář. Registrační 
číslo: MK ČR E 11724. Internet: www.sedlcansky-kraj.cz

Před lety, když jsem ještě bydlela v Praze, byl 
členem naší rodiny americký stafordšírský te-
riér Axxis, skvělý parťák, kamarád a ochrán-
ce. Ochranu domova a celé rodiny bral velice 
zodpovědně a pokud se mu venku při pro-
cházkách nějaký blížící se člověk nepozdá-
val, nepustil ho k nám blíž.

Právě v den mikulášských nadílek jsem se 
s Axíkem vracela domů z pravidelné podve-
černí procházky. Bylo už šero a vedle našeho 
domu postávala ta trojice, Mikuláš, čert a an-
děl. Mikuláš jako opravdový, čert jak z pohá-
dek pana Trošky a anděl jako nebeská bytost 
s krásnou světle modrou řízou a dlouhými 
blond vlasy a bílými křídly. Byli to dospělí 
lidé v nádherných kostýmech a maskách. Pes 
se zarazil, zastavil se a pozoroval je. Bylo zřej-
mé, že si neví rady s tím, co vidí. Před námi 
byli lidé, ale byli jiní než ti, které znal z běž-
ného života. Vtom čert, který byl viditelně 
pod vlivem alkoholu, dostal ten nejhloupější 
nápad. Asi si myslel, že mě nebo psa postraší, 
tak vykročil proti nám, začal chrastit řetězem 
a zařval to čertovské „blllll“. 

A to neměl dělat, protože pes v tom gestu 
viděl útok na mě, což ho strašně rozzlobilo 
a chtěl mě chránit. Postavil se přede mne 
a začal výhrůžně vrčet a štěkat. Čert se po-
lekal a začal utíkat pryč, Mikuláš s andělem 
nezaváhali a přidali se k němu. Rychle nám 
zmizeli z očí, ale Axík se nemohl uklidnit, po-
řád hledal, kde jsou. I když jsme pak už byli 
doma, balkonovými dveřmi dlouho pozoro-
val to místo, kde ti tři předtím stáli.

To jsem ale netušila, že zážitek bude mít 
příští den pokračování. Co čert nechtěl, když 
jsme se zase vraceli stejnou cestou už skoro 
za tmy z procházky, tak na tom samém místě, 
kde jsme předešlý den potkali ty pohádkové 
bytosti, přicházela proti nám mladá dívka. 
Krásná dlouhovlasá blondýnka v bleděmod-
rém kabátě s bílým batohem na zádech, i mně 
připadala jako ten anděl z předchozího veče-
ra. Pes to vyhodnotil také tak, že se asi vrátil 
anděl z té trojice z předchozího dne a zaujal 
proto ochranitelskou pozici, postavil se přede 
mne a začal vrčet. Já jsem se zaskočené sleč-
ně omluvila a vypadlo ze mě: „Promiňte, pro-

sím vás, nebojte se, on vám nic neudělá, jenom 

mě chrání, protože ve vás vidí anděla“. Jenže 
ona zas naopak před sebou asi viděla pra-
štěnou ženskou, navíc s takzvaně bojovým 
psem, takže usoudila, že bude nejlepší otočit 
se a rychle zmizet, což také udělala úplně 
stejně jako ta svatá trojice předchozí večer. 

Na pohled té slečny ale nezapomenu.
Hana Kutilová

Jan Palach byl student Filozofi c-
ké fakulty Univerzity Karlovy, 
který se upálil na protest proti 
okupaci Československa sovět-
skou armádou v roce 1968. Ne-
dokázal unést, jak se lidé bez 
odporu poddali a mlčky přijali 
úděl vězňů ve své vlastní zemi. 
Věděl, co ho čeká, když se poli-
je benzínem a škrtne zápalkou. 
Doufal, že jako „živá pochodeň“ 
probudí v lidech chuť bojovat 
za svoji svobodu.

Je smutné, že nic takového ne-
probudil. Ještě smutnější však je 
číst si názory lidí, kteří jeho čin 
považují za naivní mladickou ne-
rozvážnost nebo dokonce za cho-
robnou touhu se zviditelnit za ka-
ždou cenu. Je smutné vidět, kolik 
lidí nepřipouští možnost, že Jan 
Palach byl hrdina. Jsou to všech-
no lidé, kteří v hrdinství nevěří, 
protože něco jako hrdost sami 
v sobě nemají.

Podobně komentovali tito 
šeroslepci statečný čin íránské 
studentky francouzské literatu-
ry, která se svlékla jen do spod-
ního prádla a procházela se 
na protest před budovou tehe-
ránské univerzity. Hloupí lidé 
psali, že je hloupá. Lidé bez 
vlastní vůle se ptali, kdo ji asi 
navedl. V žalostné přehlídce 
trapnosti se však objevovaly 
i komentáře plné obdivu a bo-

lesti, tak jako její čin musel 
vnímat každý člověk s alespoň 
špetkou charakteru. Ahoo vě-
děla, že si pro ni přijdou. Vě-
děla, že zaplatí. Nebyla první, 
nebude ani poslední. Přesto ji 
neurvalý zásah mravnostní po-
licie za to, že neměla správně 
zahalené vlasy, vybudil k činu, 
kterého je schopný jen člověk, 
jenž si zachoval svoji hrdost.

Přišli si pro ni. Samozřejmě 
si pro ni přišli, ale museli brát 
ohledy. Vzbudila příliš mnoho 
pozornosti v celém světě. Tak-
že ji odvezli kamsi do uzavře-
né léčebny pro duševně choré. 
Prozatím. V pondělí od jejího 
zatčení uplyne měsíc a já pátrám 
na internetu po jakékoliv zmínce 
o jejím dalším osudu. Nacházím 
zprávu dvou arabských médií, že 
byla shledána duševně nemoc-
nou a úřady ji propustily zpět 
ke svojí rodině. Zároveň dodáva-
jí, že nebude z ničeho obžalova-
ná. Celým srdcem doufám, že je 
to pravda. 

Svět na ni postupně zapome-
ne. Já patřím mezi ty, kteří na ni 
nezapomenou nikdy. Budu si ji 
pamatovat po zbytek svého ži-
vota. Plamen její duše alespoň 
na okamžik prozářil temnotu. 
Přeji jí, ať se ve zdraví dožije dne, 
kdy opět vyjde slunce.

Bohumil Vohanka

Již od posledních voleb je 
ve společnosti atmosféra, 
jako kdyby měly být za mě-
síc další volby. Zejména 
některé strany, které nemají 
žádnou zodpovědnost a ne-
mají co dělat, vedou stálou 
předvolební kampaň. Ovšem 
místo programu slyšíme, že 
je teď všecko špatně, takže 
nová vláda bude všechno 
rušit. Pokud by šlo o staro-
novou vládu, která nastou-
pila před jedenácti lety, tak 
věci potřebné tenkrát zrušila. 
A slíbila jít na to jinak a mno-
hem lépe, ale osm let jsme 
na to čekali marně. Nebudu 
předbíhat, ono se uvidí.

Minulá neděle byla prv-
ní adventní. Někteří přáte-
lé a známí mi touto dobou 
již přejí klidný, spokojený 
advent. Chápou tu dobu 
jako stvořenou ke zklidnění 
emocí všech odstínů, i těch 
předvolebních. Od těch nej-
horších, jako je nenávist, 
závist, až po různé přeh-
nané touhy po úspěchu 
a uznání. Zklidnění v době 
adventní znamená přeřadit 
z běžného shonu do svého 
nitra, k zamyšlení zejména 
nad sebou samým, hledání 
pokory. A čekat. Advent je 
očekávání příchodu, zro-
zení a pokud jsme tu dobu 
nepromarnili horečnými ná-
kupy, dostaví se po klidném 
zamyšlení i radost. Třeba 
z poznání, v čem jsem nedo-
konalý, hloupý a ze zjištění, 
jak to napravit.

Každý jsme prošli svým 
životem se svými rodiči, uči-
teli, spolupracovníky, přáte-
li, láskami, nepřáteli i všemi 
různými náhodnými setká-
ními. Nemůžeme za zdědě-
né geny, ani za výchovu, 
která nás ovlivnila. Ale po-
kud jsme schopni sami sebe 
poněkud rozebrat, opravdu 
může dojít ke spokojenému 
adventnímu zklidnění.

Vladimír Roškot
Tematická výzdoba z rukou místních občanů opět zdobí náves v Zahořanech. 
Tentokrát na motiv zimy. Foto: Jana Motrincová

S L O U P E K

Mikuláš, anděl, 
čert a pes

K O M E N T Á Ř

Ahoo Daryaei
P O Z N Á M K A

Čas 
zklidnění?

F O T O G L O S A



<<
  /ASCII85EncodePages false
  /AllowTransparency false
  /AutoPositionEPSFiles true
  /AutoRotatePages /None
  /Binding /Left
  /CalGrayProfile (Dot Gain 20%)
  /CalRGBProfile (sRGB IEC61966-2.1)
  /CalCMYKProfile (U.S. Web Coated \050SWOP\051 v2)
  /sRGBProfile (sRGB IEC61966-2.1)
  /CannotEmbedFontPolicy /Error
  /CompatibilityLevel 1.4
  /CompressObjects /Tags
  /CompressPages true
  /ConvertImagesToIndexed true
  /PassThroughJPEGImages true
  /CreateJobTicket false
  /DefaultRenderingIntent /Default
  /DetectBlends true
  /DetectCurves 0.0000
  /ColorConversionStrategy /CMYK
  /DoThumbnails false
  /EmbedAllFonts true
  /EmbedOpenType false
  /ParseICCProfilesInComments true
  /EmbedJobOptions true
  /DSCReportingLevel 0
  /EmitDSCWarnings false
  /EndPage -1
  /ImageMemory 1048576
  /LockDistillerParams false
  /MaxSubsetPct 100
  /Optimize true
  /OPM 1
  /ParseDSCComments true
  /ParseDSCCommentsForDocInfo true
  /PreserveCopyPage true
  /PreserveDICMYKValues true
  /PreserveEPSInfo true
  /PreserveFlatness true
  /PreserveHalftoneInfo false
  /PreserveOPIComments true
  /PreserveOverprintSettings true
  /StartPage 1
  /SubsetFonts true
  /TransferFunctionInfo /Apply
  /UCRandBGInfo /Preserve
  /UsePrologue false
  /ColorSettingsFile ()
  /AlwaysEmbed [ true
  ]
  /NeverEmbed [ true
  ]
  /AntiAliasColorImages false
  /CropColorImages true
  /ColorImageMinResolution 300
  /ColorImageMinResolutionPolicy /OK
  /DownsampleColorImages true
  /ColorImageDownsampleType /Bicubic
  /ColorImageResolution 300
  /ColorImageDepth -1
  /ColorImageMinDownsampleDepth 1
  /ColorImageDownsampleThreshold 1.50000
  /EncodeColorImages true
  /ColorImageFilter /DCTEncode
  /AutoFilterColorImages true
  /ColorImageAutoFilterStrategy /JPEG
  /ColorACSImageDict <<
    /QFactor 0.15
    /HSamples [1 1 1 1] /VSamples [1 1 1 1]
  >>
  /ColorImageDict <<
    /QFactor 0.15
    /HSamples [1 1 1 1] /VSamples [1 1 1 1]
  >>
  /JPEG2000ColorACSImageDict <<
    /TileWidth 256
    /TileHeight 256
    /Quality 30
  >>
  /JPEG2000ColorImageDict <<
    /TileWidth 256
    /TileHeight 256
    /Quality 30
  >>
  /AntiAliasGrayImages false
  /CropGrayImages true
  /GrayImageMinResolution 300
  /GrayImageMinResolutionPolicy /OK
  /DownsampleGrayImages true
  /GrayImageDownsampleType /Bicubic
  /GrayImageResolution 300
  /GrayImageDepth -1
  /GrayImageMinDownsampleDepth 2
  /GrayImageDownsampleThreshold 1.50000
  /EncodeGrayImages true
  /GrayImageFilter /DCTEncode
  /AutoFilterGrayImages true
  /GrayImageAutoFilterStrategy /JPEG
  /GrayACSImageDict <<
    /QFactor 0.15
    /HSamples [1 1 1 1] /VSamples [1 1 1 1]
  >>
  /GrayImageDict <<
    /QFactor 0.15
    /HSamples [1 1 1 1] /VSamples [1 1 1 1]
  >>
  /JPEG2000GrayACSImageDict <<
    /TileWidth 256
    /TileHeight 256
    /Quality 30
  >>
  /JPEG2000GrayImageDict <<
    /TileWidth 256
    /TileHeight 256
    /Quality 30
  >>
  /AntiAliasMonoImages false
  /CropMonoImages true
  /MonoImageMinResolution 1200
  /MonoImageMinResolutionPolicy /OK
  /DownsampleMonoImages true
  /MonoImageDownsampleType /Bicubic
  /MonoImageResolution 1200
  /MonoImageDepth -1
  /MonoImageDownsampleThreshold 1.50000
  /EncodeMonoImages true
  /MonoImageFilter /CCITTFaxEncode
  /MonoImageDict <<
    /K -1
  >>
  /AllowPSXObjects false
  /CheckCompliance [
    /None
  ]
  /PDFX1aCheck false
  /PDFX3Check false
  /PDFXCompliantPDFOnly false
  /PDFXNoTrimBoxError true
  /PDFXTrimBoxToMediaBoxOffset [
    0.00000
    0.00000
    0.00000
    0.00000
  ]
  /PDFXSetBleedBoxToMediaBox true
  /PDFXBleedBoxToTrimBoxOffset [
    0.00000
    0.00000
    0.00000
    0.00000
  ]
  /PDFXOutputIntentProfile ()
  /PDFXOutputConditionIdentifier ()
  /PDFXOutputCondition ()
  /PDFXRegistryName ()
  /PDFXTrapped /False

  /CreateJDFFile false
  /Description <<

    /BGR <>
    /CHS <FEFF4f7f75288fd94e9b8bbe5b9a521b5efa7684002000410064006f006200650020005000440046002065876863900275284e8e9ad88d2891cf76845370524d53705237300260a853ef4ee54f7f75280020004100630072006f0062006100740020548c002000410064006f00620065002000520065006100640065007200200035002e003000204ee553ca66f49ad87248672c676562535f00521b5efa768400200050004400460020658768633002>
    /CHT <FEFF4f7f752890194e9b8a2d7f6e5efa7acb7684002000410064006f006200650020005000440046002065874ef69069752865bc9ad854c18cea76845370524d5370523786557406300260a853ef4ee54f7f75280020004100630072006f0062006100740020548c002000410064006f00620065002000520065006100640065007200200035002e003000204ee553ca66f49ad87248672c4f86958b555f5df25efa7acb76840020005000440046002065874ef63002>
    /CZE <>
    /DAN <>
    /DEU <>
    /ESP <>
    /ETI <>
    /FRA <>
    /GRE <>

    /HRV (Za stvaranje Adobe PDF dokumenata najpogodnijih za visokokvalitetni ispis prije tiskanja koristite ove postavke.  Stvoreni PDF dokumenti mogu se otvoriti Acrobat i Adobe Reader 5.0 i kasnijim verzijama.)
    /HUN <>
    /ITA <>
    /JPN <FEFF9ad854c18cea306a30d730ea30d730ec30b951fa529b7528002000410064006f0062006500200050004400460020658766f8306e4f5c6210306b4f7f75283057307e305930023053306e8a2d5b9a30674f5c62103055308c305f0020005000440046002030d530a130a430eb306f3001004100630072006f0062006100740020304a30883073002000410064006f00620065002000520065006100640065007200200035002e003000204ee5964d3067958b304f30533068304c3067304d307e305930023053306e8a2d5b9a306b306f30d530a930f330c8306e57cb30818fbc307f304c5fc59808306730593002>
    /KOR <FEFFc7740020c124c815c7440020c0acc6a9d558c5ec0020ace0d488c9c80020c2dcd5d80020c778c1c4c5d00020ac00c7a50020c801d569d55c002000410064006f0062006500200050004400460020bb38c11cb97c0020c791c131d569b2c8b2e4002e0020c774b807ac8c0020c791c131b41c00200050004400460020bb38c11cb2940020004100630072006f0062006100740020bc0f002000410064006f00620065002000520065006100640065007200200035002e00300020c774c0c1c5d0c11c0020c5f40020c2180020c788c2b5b2c8b2e4002e>
    /LTH <>
    /LVI <>
    /NLD (Gebruik deze instellingen om Adobe PDF-documenten te maken die zijn geoptimaliseerd voor prepress-afdrukken van hoge kwaliteit. De gemaakte PDF-documenten kunnen worden geopend met Acrobat en Adobe Reader 5.0 en hoger.)
    /NOR <>
    /POL <>
    /PTB <>
    /RUM <>
    /RUS <>
    /SKY <>
    /SLV <>
    /SUO <>
    /SVE <>
    /TUR <>
    /UKR <>
    /ENU (Use these settings to create Adobe PDF documents best suited for high-quality prepress printing.  Created PDF documents can be opened with Acrobat and Adobe Reader 5.0 and later.)
  >>
  /Namespace [
    (Adobe)
    (Common)
    (1.0)
  ]
  /OtherNamespaces [
    <<
      /AsReaderSpreads false
      /CropImagesToFrames true
      /ErrorControl /WarnAndContinue
      /FlattenerIgnoreSpreadOverrides false
      /IncludeGuidesGrids false
      /IncludeNonPrinting false
      /IncludeSlug false
      /Namespace [
        (Adobe)
        (InDesign)
        (4.0)
      ]
      /OmitPlacedBitmaps false
      /OmitPlacedEPS false
      /OmitPlacedPDF false
      /SimulateOverprint /Legacy
    >>
    <<
      /AddBleedMarks false
      /AddColorBars false
      /AddCropMarks false
      /AddPageInfo false
      /AddRegMarks false
      /ConvertColors /ConvertToCMYK
      /DestinationProfileName ()
      /DestinationProfileSelector /DocumentCMYK
      /Downsample16BitImages true
      /FlattenerPreset <<
        /PresetSelector /MediumResolution
      >>
      /FormElements false
      /GenerateStructure false
      /IncludeBookmarks false
      /IncludeHyperlinks false
      /IncludeInteractive false
      /IncludeLayers false
      /IncludeProfiles false
      /MultimediaHandling /UseObjectSettings
      /Namespace [
        (Adobe)
        (CreativeSuite)
        (2.0)
      ]
      /PDFXOutputIntentProfileSelector /DocumentCMYK
      /PreserveEditing true
      /UntaggedCMYKHandling /LeaveUntagged
      /UntaggedRGBHandling /UseDocumentProfile
      /UseDocumentBleed false
    >>
  ]
>> setdistillerparams
<<
  /HWResolution [2400 2400]
  /PageSize [612.000 792.000]
>> setpagedevice


